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 2025 жылға жазылу басталды 

15102 -AIQYN 

Жазылу түрлері Индекс Жазылу 
мерзімі

Редакциялық 
баға

«ҚАЗПОШТА» АҚ 
жазылу бағасы

Қала Ауыл

Жеке 
жазылушылар 

үшін
65102 – AIQYN 6 ай                   6 250                        7604,46 

12 ай                   12 500                        15208,92 

Заңды 
тұлғалар 
үшін

6 ай      10 500       15 871,08       11 854,86 
12 ай  21 000       31 742,16        23 709,72 

ТЕХНИККЕ ЖАРЫҒАН ЕЛДІҢ БОЛАШАҒЫ ЖАРҚЫН

МӘСЕЛЕ

БИДАЙДЫҢ ҚҰНЫ
 КЕБЕКПЕН ТЕҢ 

ДУАДАЙ БОЛҒАН ДУАЛЬДЫ 
БІЛІМ

Қазақстанда дуальды білім беру 
про  цесі 2012 жылы бас  талды: сол 
жы лы «Қазақстан – 2050» стра те-
гия    сында бел   гі лен ді. Осы халық ара-
лық озық мо дель қазақ елін жар  қын 
бо        лашаққа жет кізетін те тік тердің 
бірі ретінде ұсы нылды. Бір ақ ол бір-

ден �мірге жолдама алма ды, оны 
ен гізуге мем ле кет те, оқу орындары 
да, кәсіпорын дар да дайын емес еді. 

Бизнес тарапынан қарсы лық 
бай қалды. Мысалы, Тау-кен �н ді-
ру  ші және тау-кен металлур гия лық 
кә сіп орын  дар дың республи ка лық 
қауымдас ты ғының ат   қару  шы ди-
рек торы Ни ко лай Радостовец ор-

та сының ор   тақ пі кірін білдірді. 
«Бізде қауіп           сіздік техникасы бар, 
ол қа  таң сақталуы қажет. Қаупі 
жо ғары �н діріс ор нына жас ба ла-
лар ды қа  лай жібереміз, жұмысшы-
лар   дың аяғына орал ғы болуы да 
мүм  кін», – деп күмән данды.

(Жалғасы 5-бетте)

2025 жыл Қазақстанда «Жұмысшы мамандықтары жылы» деп жарияланды. Елде он жылдай 
бұрын дуальды білім беру енгізілді. Жауапты шенеуніктер ұзақ дайындалды. Білім министрлігі 
«Дуальды оқытуды ұйымдастыру қағида ла рын» тек 2016 жылы қабылдады. Содан бері бұл 
жобадан не нәтиже шықты? Осы жүйеде білім алғанның орта есеппен тек 20%-ы өндірістен орын 
табады. Сарап шылар бес жылдан кейін елде кәсіптік техникалық мамандар тапшылығы мил лион-
ға жетеді деп отыр. Дуальды білім неге өзін ақтамады? Қайтсе кемеліне келеді?

ЖАН ЖЫЛУЫ – 
«ЖАН ШУАҚ»

СОҚПАҚПАЕВ МҰРАСЫ – 
ОҚЫРМАНҒА ОЛЖА 

Мол астық жинап алғанымен, теріскейдегі шаруалар дың 
қазіргі ахуалы мәз болмай тұр. Бітік шыққан бидайдың 
құны қазір диірменде үгілген дәннің қауызы – кебектің 
құнымен бірдей деңгейге жеткен. 
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«Кедергісіз келешек» жобасы аясында 
«AMANAT» партиясының қолдауымен жыл 
сайын Қазақстан мүгедектер конфедерациясы 
ұйым дастырып келе жатқан «Жан Шуақ» қоғам-
дық марапаты – жанды жадыратып, адамдарды 
жақындастыра алатын игілікті, ізгі істердің бірі. 

Алматыда халықаралық кітап және полиграфия 
көрмесі өтті. Көрменің алғашқы күнінде 
Бердібек Соқпақбаевтың «Менің атым Қожа», 
«Меня зовут Кожа» және «Балалық шаққа 
саяхат» атты кітабының тұсауы кесілді. 
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АҚЫН ШЫҒАРМАШЫЛЫҒЫНА 
АРНАЛҒАН КЕШКЕ БАРДЫ

Концертте қазақ стан-
дық эстрада жұлдыздары 
�нер к�рсетіп, эст ра да-
лық-симфониялық ор-
кестр дің сүйемелдеуімен 
ақы нның «Айналдым се-
нен, Ата ме кен-ай», «Сә-
лем саған, ту ған ел», 
«Аяу лым», «Дом быра ту-
ра лы баллада», «�кінбе 
сен», «�мір-�зен», «Са-
ғын дым сағым жылдар», 
«Дос керек», «Сарыарқа» 
жә не тағы басқа �лең де-
ріне жазылған, халық 
сүйіс пеншілігіне б�лен-
ген әндер орындалды.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Франц Кафка атындағы халықаралық 
Алтын медаль сыйлығының лауреаты, қазақ руханиятының аса көрнекті өкілі, 
белгілі ақын Шөмішбай Сариевтің шығармашылығына арналған кешке барды.
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САЯСАТ

Президенттің баспас�з хат шысы 
Берік Уәли тарат қан ақпаратта қа был-
данып жат қан іс-қимылдар жай лы 
Парламент палаталарының т�ра ға лары 
хабардар етілгені айтылған.

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Пре мьер-Министрге, Президент 
�кімшілігінің Басшысына және күштік 
құры лымдардың жетек шілері мен бар-
лық әкімдерге Украина т�ңірегіндегі 
жағ дай дың ушығуына байланысты не-
гізгі әскери және азаматтық нысан дар-
дың қауіпсіздігін қамтамасыз ету ж� нін-
де шұғыл шаралар қабылдауды тап   сырды.

Парламент палаталарының т�раға-
лары қабылданып жатқан іс-қимыл 
туралы хабардар етілді.

Президент еліміздегі жағ дай ды �з 
бақылауында ұстап отыр.

Біздің еліміз үшін басты ст ра тегия-
лық мақсат – тұрақты лықты, тыныш-
тық ты, заң мен тәртіп үстемдігін сақтау.

Қазақстан славян екі халық ара сын-
дағы қақтығысты келіс с�з арқылы тоқ-
тату қажет еке нін бірнеше рет мәлім де-
ген бо ла тын», – деп жазды Берік Уәли.

Ал Премьер-Министр Ол жас Бек-
тенов Украина т�ңіре гіндегі жағдайға 
байланысты жедел кеңес �ткізді. Жиын-
ға қорғаныс, ішкі істер, т�тенше жағ-
дай лар, сыртқы істер, ден саулық сақтау, 

к� лік, энер ге тика, �неркәсіп және құ-
ры лыс, ұлттық экономика, қаржы ми-
нистр ліктерінің басшылығы қатысты. 
Кеңесте Мемлекет басшысының негізгі 
әс кери және азаматтық объектілердің 
қауіп сіздігін қамтамасыз ету ж�нінде 
шұ ғыл шаралар қа былдау туралы тап-
сырмаларын орындаудың жай-жапсары 
талқыланды.

Премьер-Министр Қорғаныс ми-
нистрі Руслан Жақсылық овтың стра те-
гиялық және ин фрақұрылымдық объек-
тілерді қорғауды қамтамасыз ету 
бойын ша жүргізіліп жатқан жұмыстар 
ту ралы мәліметтерін тыңдап, мем ле-
кеттік органдар дың іс-қимылдарын 
кү шейтуге бағытталған бірқатар мін-
деттер қойды. Тұрақтылық пен қоғам-
дық тәртіпті сақтау, к�лік қаты насының 
қауіпсіздігі, денсаулық сақтау объек-
тілерінің қызметі және басқа да мәсе-
лелерге назар аударылды.

Уәкілетті құрылымдардың басшы-
лы ғына Президенттің қауіпсіздікті қам-
тамасыз ету ж�ніндегі тапсыр ма лары-
ның орындалуын ерекше бақылауда 
ұстау және жағдайдың �згеруі туралы 
шұғыл режимде баяндау тапсырылды.

Ардақ СҰЛТАН

САҚТЫҚҚА КӨҢІЛ БӨЛІНЕДІ
Әлемдегі геосаяси ахуалдың шиеленісе түскеніне байла-

нысты Мем лекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев тиісті құрылым 
бас шылары на арнайы тапсырма берді. Президент әскери және 
аза маттық нысандардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету үшін шұғыл 
шара лар қабылдауды тапсырды.

Отырыс кезінде Достастық ел дер Парла-
менттерінің депутат тары сайлау процесін 
халық аралық байқау институтының демо-
кратия мен сайлау мәде ниетін дамытудағы 
р�лін талқы лады.

Бұл ретте Сенат Т�рағасы �ңірдегі елдер 
ынтымақтастығы ның маңызды бағыттарының 
бірі сайлау мен референдумдарды �ткізуге 
мониторинг жүргізу бо лып қала беретінін атап 
�тті.

«Қазақстан Республикасының Президенті 
Қасым-Жомарт  Тоқаев қазан айында 
Мәскеуде �ткен ТМД мемлекеттері басшы-
ларының саммитінде біздің ел деріміз үшін 
Достастықтың әлеуетін одан әрі нығайту және 
оның беделді халықаралық ұйым ретіндегі 
р�лін арттыру с�зсіз басымдық екенін атап 
�тті», – деді Мәулен �шімбаев.

Сондай-ақ палата Спикері халықаралық 
байқау институты Достастық кеңістігіндегі 
сайлау процестерінің маңызды және ажырамас 
б�лігіне айналып, олардың ашықтығын 
арттыруға ықпал еткенін тілге тиек етті.

«Халықаралық байқау деге німіз сайлау 
рәсімдерінің сақ та луын тексеру ғана емес, 
сонымен қатар ол – заңның үстемдігін және 
мемлекет пен қоғам арасын дағы диалогті 
қолдаудың маңызды тетігі. Бұл тәсіл сайлау 
процес терінің халықаралық стандарт тарға 
сәйкестігін қамтамасыз етуге және оларға 
деген сенімді нығайтуға мүмкіндік береді. 
Байқау үдерісі егемендік пен мем лекеттілікті 
құрметтеу қағидат тарына негізделетінін атап 
�ткен ж�н. Бұл ретте халықаралық байқау 
миссияларының қызметі объективті және 
ашық сипатта болады», – деді Қазақстан Пар-
ламенті Сенатының Спикері.

Сонымен қатар Мәулен �шім баев парла-
менттік диалогтің мемлекетаралық ынтымақ-
тас тықты нығайтудағы маңызы туралы айтып, 
Мемлекет бас шысы Қасым-Жомарт Тоқаев-
тың бастамасымен іске асырылып жатқан 
Қазақстанның қоғамдық-саяси �міріндегі 
реформаларға тоқталды.

«Қазақстан Президенті Қасым-Жомарт 
Кемелұлы атап �ткендей, демократия деге-
німіз нәтиже емес, ол – �з елінің тағды рына 
бейжай қарамайтын азамат тардың тұрақты 
қатысуын талап ететін процесс. Біз Қазақ-
стандағы билік институттарының сайлан-
балылығын кеңейтіп жа тыр мыз. Ауылдық елді 
мекендер дің әкім дерін сайлауды қалып-
тастырдық. Енді аудан әкімдерін сайлауды 
қолға алдық», – деді Мәулен �шімбаев.

Одан б�лек, Сенат Спикері Мемлекет 
басшысының бастама сы мен жүргізіліп 
жатқан рефор малар аясында қазір елімізде аса 
маңызды мәселелер референдумға шыға-
рылатынын айтты.

Сенат Спикері �з с�зінде бір лескен жұмыс-
тың алдағы кезең дегі басым бағыттарын 
белгілеп, 2025 жылы ТМД-ға т�рағалық ететін 
Тәжікстан Республикасын құттықтады.

Бұдан басқа, отырыс бары сында қатысу-
шылар ТМД Парла ментаралық Ассам-
блеясының аграрлық саясат, табиғи ресурстар 
және экология ж�ніндегі тұрақты комис-
сиясының т�рағасы лауа зымына Қазақстан 
Парламенті Сенатының депутаты Ольга 
Булав кинаның кандидатурасын бекітті. Ал 
сенатор Геннадий Ши повскихті ТМД Жастар 
Парла мент аралық Ассамблеясының үй-
лестірушісі етіп тағайындау туралы шешім 
қабылдады.

Палата Т�рағасы ТМД ПАА алаңын да 
парламенттік деле гация лар дың басшыларымен 
бір қатар екіжақты кездесулер де �т кізді.

Беларусь Республикасы Ұлт тық Жиналысы 
кеңесінің т�раға сы Наталья Кочановамен 
кезде суде Мәулен �шімбаев к�пжақты алаң-
дар аясындағы �зара іс-қи мыл, сондай-ақ 
сауда-экономика лық және мәдени-гумани-
тарлық байланыстарды нығайту ж�нін дегі 
ауқымды мәселелерді талқы лады.

Сенат Спикері Тәжікстан Рес публикасы-
ның Маджлиси Оли Маджлиси милли т�ра-
ғасы Руста ми Эмомалимен кездесу бары сында 
Парламент депутаттарының �ңірдің эко-
номика лық дамуы жолындағы бірлескен күш-
жігері ж�нінде пікір алмасты. Мәулен 
�шімбаев тәжік парламентшілерін Қазақстан 
Республикасының Орнықты даму саласын-
дағы ұлт тық мақсаттары мен міндеттерінің 
іске асырылуына мониторинг жүргізу 
ж�ніндегі парламенттік комиссияның «Орта-
лық Азияның орнықты дамуы: Парламенттер 
мен жергілікті �кілді органдардың р�лі» 
тақырыбына арналған кеңейтілген отырысына 
қатысуға шақырды. Аталған іс-шараны 
биылғы желтоқсан айында Аста нада �ткізу 
жоспарланып отыр.

Мәулен �шімбаев �збекстан Респуб-
ликасы Олий Мәжілісі Сенатының Т�рағасы 
Танзила Нарбаевамен кездесуде әріптесін 27 
қазанда аталған елде демо кратия мен 
мемлекеттің саяси жүйесін дамытудың жаңа 
кезеңін белгілеп берген сайлаудың сәтті 
�туімен құттықтады. Сондай-ақ Қазақстан 
Парламенті Сенаты ның Спикері �ңіраралық 
�зара іс-қимылды одан әрі арттыру перспек-
тивалары ж�нінде с�з қозғады.

Ресей Федерациясы Федерал дық Жина-
лысы Федерация Кеңе сінің Т�рағасы 
Валентина Мат виен комен сұхбат барысында 
Мәулен �шімбаев парламенттік диалогтің 
мемлекетаралық ынты мақтастық және �зекті 
мәселе лерге қатысты сындарлы шешім дер 
қабылдау кезіндегі маңызды р�ліне назар 
аударды. Сонымен бірге ол Қазақстан Пар-
ламентінің Сенаты мен Ресейдің Федерация 
Кеңесі арасындағы Ынтымақ тастық ж�ніндегі 
ко мис сия қызметінің нәтижелеріне және 
алдағы уақытта Парла ментаралық ынты-
мақтастықты дамытудың 2025-2027 жылдарға 
арналған Жол картасына қол қоюдың маңы -
зына тоқталды.

ТМД ПАРЛАМЕНТАРАЛЫҚ
АССАМБЛЕЯСЫНЫҢ 
ОТЫРЫСЫНА ҚАТЫСТЫ
Санкт-Петербург қаласында ТМД Парламентаралық Ассамблеясының 

57-пленарлық отырысы өтті. Оған Достастыққа мүше мемлекеттердің 
Парламент палаталарының төрағалары қатысты. Қазақстан делегациясын 
Парламент Сенатының Спикері Мәулен Әшімбаев бастап барды.

Сенат Спикері Орыс Православие 
шіркеуіне �лемдік және дәстүрлі діндер 
лидерлерінің съезін жан-жақты қолдап, 
жаһандық дінаралық диалогты нығайтуға 
және рухани дипломатияны халық-
аралық деңгейде дамытуға жәрдемдескені 
үшін ризашылығын білдірді. Сондай-ақ 
Мәулен �шімбаев Қазақстандағы 
Православие қауымы елдің бірлігін 
арттыруға үлкен үлес қосып отырғанын 
атап �тті.

Сұхбат барысында палата Т�рағасы 
VIII съезге дайындық күрделі жаһандық 
сын-қатерлер жағдайында �тіп жатқа-
нына назар аударып, мұндай ахуал 
рухани к�шбасшылардың күш-жігерін 

жұмылдыруды талап ететінін айтты. 
Аталған түйткілдер климаттың �згеруі, 
биологиялық қауіп, экономикалық 
тоқырау, кедейліктің артуы сияқты �зекті 
мәселелердің салдарынан одан әрі 
шиеленісе түсетіні анық.

�з кезегінде Мәскеу және Бүкіл 
Ресей Патриархы Кирилл Қасым-
Жомарт Тоқаевқа �лемдік және дәстүрлі 
діндер лидерлерінің VIII съезіне шақыр-
ғаны үшін алғыс білдірді. Сондай-ақ ол 
Орыс Православие Шіркеуі Қазақ-
стандағы түрлі дін �кілдері арасындағы 
бейбітшілік пен ынтымақтастық идея-
ларын дәріптеуге арналған бастамаларды 
қолдайтынын жеткізді.

ПАТРИАРХ КИРИЛЛДІ 
ДІН ЛИДЕРЛЕРІНІҢ 
VIII СЪЕЗІНЕ ШАҚЫРДЫ
Парламент Сенатының Төрағасы Мәулен Әшімбаев Ресей 

Федерациясына сапары аясында Мәскеуде Мәскеу және Бүкіл 
Ресей Патриархы Кириллмен кездесті. Іс-шара барысында пала-
та Спикері оған Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
атынан Әлемдік және дәстүрлі діндер лидерлерінің VIII съезіне 
шақыруды табыс етті. Кездесуде тараптар рухани дипломатияның 
қазіргі сын-қатерлерді еңсерудегі рөлін талқылады.
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БАҒДАР

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев қоғам дертіне айналған осы қатерлі 
індетке, яғни есірткіге қарсы күрес жүргізу 
қажет екенін бірнеше рет айтқан болатын. 
Атап айтқанда, Атырауда �ткен Ұлттық құ-
р ылтай отырысында Президент есірткі �н-
діретін адамдардың жазасын барынша қатайту 
міндетін қойып, олардың әрекетін аса ауыр 
қылмыстарға теңестірді.

Мәжіліс Спикері, «AMANAT» партия сы-
ның Т�рағасы Ерлан Қошанов атап �ткендей, 
осы мақсатта есірткі айнал ым ына қарсы іс-
қимыл бойынша түзетулер әзір леніп, ол бір інші 
оқылымда қабылдан ды. Атап айтқанда, есірткі 
қылмысының, әсі ресе есірткі �ндіру шілер мен 
«наркобар он дардың» жазасын қа таңдату 
ұсынылады. Бұл ретте Мемлекет бас шысы әділ 
атап �ткен дей, ірі есірткі қыл мыс керлері мен 
ұсақ закладчиктерге бірдей к�зқарас тан ытуға 
жол берілмейді. Бүгінде есірткі қыл мысы үшін 
сотталған 4 мыңнан ас там адам  ның 1 300-ге 
жуығы закладчиктер сана лады. Сондықтан 
Мәжіліс Спикері алғаш рет қылмыс жасаған 
есірткі курьер лерінің жаза сын жеңілдету 
мүмкіндігін қарастыруды ұсынды.

«Олардың арасында жас�спірім бала лар, 
қаржы қыспағына іліккен жастар к�п. Атал-
ғандардың алды 10 жылдан астам бас бостан-
дығынан айырылып отыр. Шынту айтында, 
оларды осы заңсыз іске тартқан есірткі �ндіру-
шілер мен закладчик-жеткіз у шілердің жазасы 
пара-пар емес. Сондық тан Мемлекет басшысы 
айтқандай, олар дың әрқайсысын б�лек қарап, 
жаза ларының деңгейін заң жобасының екінші 
оқылымына дейін қара стыру қажет. Бұл ретте 
есірткінің заңсыз ай на лымына қа тыс ы бар 
құқық қорғаушы ларды нарко барондарға 
теңестіруді және оларға �мір бойы бас бостан-
дығынан айыруға дейін ең ауыр жаза қолдануды 
ұсы намыз», – деді ол.

Мәжіліс Спикері бүгінде Қазақстан есірт-
кі ні заңсыз тұтыну деңгейі жоғары елдердің 
қатарына кіретінін айтты. Жыл басынан бері 
1 тоннадан астам «синтетика» тәркіленді. Бұл 
былтырғы сәйкес кезеңмен салыстырғанда 
56%-ға артық.

«AMANAT» партиясының Т�рағасы есірт-
кі қылмыскерлері жаңа ақпараттық техноло-
гия ларды белсенді қолданатынына, кибер-
бақылау жүйесін күшейту мәсе лесі аса ма-
ң ызды екеніне на зар аударды. Сонымен қатар 
халық арасын да, әсіресе жас тар арасында 
түсін діру жұ мысы айтарлықтай «ақсап» 
тұр.

«Жас азаматтар жеңіл жолмен ақша табуды 
ойлап, тағдырына балта шабады. Олар есірткі 
таратқаны, «закладка» жас ырғаны үшін 10 жыл 
мерзімге бас бостан дығынан айырылу қаупі 
бар екенін білмей, бас бостандығынан айыру 
орындарына түседі. �ткен апта басында 
«Закладка» де ректі фильмі жарыққа шықты. 
Оны осы уақыт аралығында миллиондаған 

ЕСІРТКІ БИЗНЕСІН 
ҰЙЫМДАСТЫРУШЫЛАРҒА 
ЖАЗА ҚАТАҢДАЙДЫ

адам тама шалады. Мұндай фильмдер мек-
тептер де, колледждерде және университеттерде 
к�рсетіліп, есірткінің қаупін ескерту керек. 
Мектептен үнемдегендер түрме тұрғызады деп 
бекер айтылмаған. Бүтіндей бір ұрпақ тың 
шыңырауға құлауына жол беруге бол майды», 
– деді Ерлан Қошанов.

� з  к е з е г і н д е  М ә ж і л і с  д е п у т а т ы , 
«AMANAT» фракциясының мүшесі Сне жанна 
Имашева есірткі, психотроптық зат тар мен 
прекурсорлардың заңсыз ай налымына қарсы 
іс-қимыл мәселелері бой ынша заң жобасында 
атқарылған жұмыстар ға тоқталды. Халық қа-
лаулылары 50-ге жу ық түзетулер енгізді, құжат 
сарап шы лармен, ҮЕҰ �кілдерімен және 
Мәжіліс жанындағы Қоғамдық палата мүше-
лерімен кеңінен талқыланды.

«Біз Қылмыстық кодекске есірткі құрал-
дарын, психотроптық заттарды, олар дың ана-
логтарын заңсыз �ндіру, прекурсорлар дың 
заң сыз айналымы және �зге де әрекет тер үшін 
жауап кершілікті күшейтуді к�з дейтін бірқатар 
�згерісті тұжырымдамалық түрде мақұлдадық. 
Бұл ретте қоғамдық емес орындарда есірткі 
құралдарын медициналық тұрғыдан тыс пай-
далануға тыйым салу белгіленді. Заң жобасын 
қабылдау нашақор лыққа, жалпы есірткі биз-
несіне мемлекеттік және қоғам дық қарсы іс- 
қимыл жүйесін жетілдіруге мүмкіндік береді», 
– деді ол.

Фракция жиынында Ішкі істер минис трі 
Ержан Сәденов жыл басынан бері 3,5 мың 
есірткі қылмысы тіркелгенін айтты. Мин ис-
тр  дің с�зінше, синтетикалық есірткілер дің 
таралу к�рсеткіші артып бара ды. Егер 5 жыл 
бұрын заңсыз айна лымнан 10 келі син  тетика 
тәркіленсе, биыл бұл к�рсеткіш 1,3 тоннаға 
жетті. Мұн дай есірткілер к�біне интернет 
арқы лы сатылады. Сондықтан тәртіп сақшы-
лары сайттар мен Telegram-арналардағы жар-
на маларды бұғаттау үшін «Киберба қылау» 
жүйесін қолдануда.

Ұлттық құрылтай мүшесі, адвокат Ай ман 
Омарова ірі есірткі �ндірушілер мен дел дал-
дарға тағайындалатын жазаның тең дей болуы 
маңызды екенін атап �тті. Оның айтуынша, 
қазір заңнаманы әлеу мет тік әділ еттілік қағи-
дат тарына сәйкес тендіру қажет.

Үкімет және құқық қорғау органдары ның 
�кілдері депутаттармен бірге есірткіге қарсы 
күрес саласындағы �зекті мәселе лерді шешуге 
арналған заң жобасында қарас тырылған 
тәсілдер мен нақты норма ларды талқылады. 
Олардың ішінде тақыр ып  тық әлеуметтік 
зерттеулер жүргізу, ки бер бақылау жүргізу үшін 
жасанды интеллектті пайдалану, есірткіге 
тәуелділерді оңалтуға к�мек к�рсету және 
басқа да мәселелер бар.

Жиынды қорытындылай келе, Мәжіліс 
Т�рағасы Ерлан Қошанов барлық ұсыныс 
ескерілген заң жобасы Мәжілістің алдағы пле-
н арлық отырысында талқыланатынын атап �тті.

Мәжілісте «AMANAT» партиясы фракциясының жиыны бар ы сында де-
путаттар есірткі, психотроптық заттар мен пре курсорлардың заңсыз ай-
налымына қарсы іс-қимыл мә селесін қарады. Негізгі талқылау тақыры-
бы�– осы салаға қа тысты заңнаманы қайта қарау, яғни есірткі бизнесін 
ұйым дастырушыларға тағайындалатын жазаны қатаңдату.

Алдағы жалпы отырыста депутаттар 
Қазақстан Республикасы Су кодексінің 
жобасын және су ресурстарын қорғау 
және пайдалану мәселелері бойынша 
ілеспе түзетулерді бірінші оқылымда 
қарайды. 

Құжат Мемлекет басшысының тап-
сыр масына сәйкес климаттың �згеруі 
мен к�ршілес мемлекеттердің саясатын 
ескере отырып, су заңнамасын жетіл-
діру мақсатымен әзірленген. Қолда-
ныстағы кодекс 2003 жылы қабылда-
н ып, негізінен суды пайдалануға ба   ғыт-
  талған болатын.

Кодекс жобасының негізгі ережелері 
еліміздің су әлеуетін сақтау және оны 
тиімді пайдалану үшін су ресурстарын 
қорғаудың басымдығын қамтамасыз 
етеді. Суды пайдалану лимиттерін 

анық тау тетігі қайта қаралды. Ол эко-
логиялық ағынды суды анықта ғаннан 
кейін қалған судың к�лемі шегінде 
есептелетін бол ады. Сонымен бірге 
экономика сала ларын қайта пай да-
ланатын және (неме се) айналымды 
сумен жабдықтау бо й ын ша жаңа 
норма, сондай-ақ балама су к�здерін 
(қар суы, тасқын су, тазартыл ған 
сарқынды су) жинақтау және пайда-
лану саласында жаңашылдықтар енгі-
зілуде.

Ілеспе заң жобасында 5 кодекс пен 
9 заңға �згерістер мен толықтырулар 
ен гізіледі. 

Бұдан б�лек, депутаттар халық-
аралық келісімдерді ратификациялауға 
қатысты бірқатар заң жобасын қарап, 
жұмысқа алады.

МӘЖІЛІС СУ КОДЕКСІНІҢ 
ЖОБАСЫН ҚАРАЙДЫ
Ерлан Қошановтың төрағалығымен Мәжіліс бюросының оты-
рысы өтіп, алдағы жалпы отырыстың күн тәртібінің жобасы 
нақтыланды.

Жалпы, биылғы  10 айдың қорытын-
ды сы мен Сыр �ңірі макрок�рсеткіштер 
бойынша к�ш бастап тұр.  Облыс бюджеті 
молайып, 744 млрд теңгеден асады. 

Облыс әкімі �з хабарламасында 
�ңір де атқарылған жұмыстар мен мақ-
сат-міндеттерді егжей-тегжейлі баян-
дады. Алдағы уақытта атқарылар жоба-
ларға да кеңінен тоқталды.  

«Бүгінде Президентіміздің, Үкі мет-
тің ерекше қолдауының арқасында 
облысымыздың бюджеті �сті. Осыдан 
екі жыл бұрын 364 млрд теңге болса, 
биыл 744 млрд теңгеден асты. Соның 
не гізінде осы жылдың 10 айының қо-
ры тындысымен облыстың әлеуметтік-
экономикалық дамуында �сім қалып-
тас ты. �ңірлер арасында к�шбасшылар 
қатарынан к�ріндік. Атап айтсақ, 
�неркәсіп �ндірісі – 0,8, �ңдеу �нер-
кәсібі – 22,8, ауыл шаруашылығы – 3, 
құрылыс жұмыстарының к�лемі – 50, 
тұрғын үй – 7,4, к�лік – 3,5, сауда 6,5 
пайызға �сті. Биылға жоспарланған 517 
млрд 500 млн теңге инвестицияның 478 
млрд 300 млн теңгесін 10 айда тарттық. 
Оның 74 пайызы – жеке инвестиция-

лар», – деді Қызылорда облысының 
әкімі Нұрлыбек Нәлібаев.

Аймақ басшысы атап �ткендей, 
соңғы 2 жылда �ңірде құны 19 млрд 600 
млн теңге болатын 22 инвестициялық 
жоба іске қосылған. Биылдың �зінде 
�ңдеу �неркәсібінде 10 млрд 700 млн 
теңгенің 13 жобасы жоспарланған. 
Бүгінде 9 жоба қолданысқа берілген. 

  Облыста �ңдеу �неркәсібін дамыту 
арқылы �ңір экономикасын әртарап-
тан дыру жұмыстары да қолға алынған. 
Осылайша, мұнай қорының сарқылуы 
салдарынан соңғы 10 жыл бойы т�мен-
деу тенденциясын к�рсетіп келген 
�неркәсіп �ндірісі кейінгі жылдары 
қыркүйек айынан бастап оң динами-
каға шығып отыр.

Жалпы, Сыр �ңірінің дамуына 
ерекше серпін беретін игі бастамалар аз 
емес. Жуырда ғана бой түзеген жаңа 
әуежай терминалы,  теннис орталығы, 
«Жайлы мектеп» бағдарламасы шең-
берінде қолданысқа берілген алғашқы 
білім ордасы,   шыны зауыты – соның 
айқын к�рінісі.

К�шпелі брифингте аймақтық және 
республикалық басылымдар мен теле-
арналар журналистері екі сұрақтан 
қойып,  к�кейдегі мәселеге тұшымды 
жауаптарын алды.

СЫР ӨҢІРІ КӨШ БАСТАП ТҰР
Қазақстан Республикасының Президенті жанындағы орталық 
ком муника циялар қызметінің көшпелі брифингі Қызылордада 
ұйым дас тырылып,  облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев аймақтың 
әлеу меттік-экономикалық дамуы бойынша хабарлама жасады.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы
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�р адамға тең мүмкіндік қағидасына 
құрылған жобаның кезекті салтанатты рә-
сімін Қазақстан мүгедектер конфеде ра-
циясының президенті Жанат Омарбекова 
құттықтау лебізімен ашты.

– Біздің басты міндетіміз – мүгедектігі 
бар адамдардың қоғаммен біте қайнасып 
кетуіне к�мектесу, әлеуетін ашу, іске асы-
ратын жаңа мүмкіндіктер беру және 
олардың айналадағы адамдарға қажет әрі 
белсенді болуға деген ұмтылысын қолдау, 
дамуға және алға ұмтылуға деген шешімін 
жан-жақты ынталандыру, – деді ол.

Мәжіліс Спикері, «AMANAT» пар тия-
сының Т�рағасы Ерлан Қошанов ерекше 
қажеттілігі бар азаматтардың тұрмысын 
жақсарту мәселесі Президент Қасым-
Жомарт Тоқаевтың назарында екенін атап 
�тті. 

– Қоғамның жетілу деңгейі, адами, 
азаматтық жауапкершілігі оның ерекше 
қажеттілігі бар адамдарға деген к�з-
қарасымен �лшенеді. Елімізде бұл 
к�зқарас оң бағытқа қарай �зге-
руде. Осы �згерістердің �зегінде 
ел Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың әлеуметтік тұрғыда 
�ділетті Қазақстанды құруға ба-
ғытталған саясаты жатыр. Біз ұзақ 
уақыт бойы мүгедектігі бар адамдар 
тек қорғау мен к�мекті қажет етеді 
деген таптаурын қағидамен �мір сүрдік. 
Дәл қазір бұл стереотиптердің мәні жо-
йылуда, – деді Ерлан Жақанұлы.

Халықаралық мүгедектігі бар адамдар 
күні аясында жыл құрғатпай �ткізілетін 
марапат рәсімінің маңызы мен мәніне тоқ-
талған Т�раға «Жан Шуақ» сыйлығына 
қа тысушылар – ерік-жігер мен ұлтжанды-
лықтың нағыз үлгісін к�рсетіп келе жатқан 
жеңімпаздар екенін жеткізді. Оған – ұлт-
тық құраманың биылғы Паралим пиа дада 
табысты �нер к�рсетіп, Париж т�рінде 
спорт шыларымыздың 9 мәрте жеңіс тұғы-
рына к�терілгені айқын дәлел. Пре зидент 
осы толағай табысты де ерекше атап �тіп, 
ел мерейін асырған барлық Пара олимпиада 
жүлдегерлері мен бапкерлерін мемлекеттік 
ордендермен марапаттаған-ды.   

Ерлан Қошанов �з с�зінде «AMANAT» 
партиясының «Халықпен бірге!» сайлауал-
ды бағдарламасын жүзеге асыру аясында 
мүгедектігі бар адамдардың тауарлар мен 
қызметтерге тапсырыс беруіне арналған 
Aleumet қосымшасы іске қосыл ғанын, 

сондай-ақ ерекше қажеттілігі бар 
15 мыңға жуық адам жұмысқа орна-
лас   тырылғанын атап �тті. Сонымен 
қатар «Кедергісіз келешек» жобасы ая-
сын да осы жылдың �зінде 4 мың әлеу-
меттік және к�лік инфрақұрылымы ны-
сандары мүгедектігі бар азаматтарға сай 
бейімделгені туралы айтты. 

– Екінші жыл қатарынан Мәжілісте 
«Инклюзивті Парламент» депутаттық тобы 
жұмыс істеуде. Оның құрамында Парла-
мент тің 20-ға жуық депутаты бар. Олар 
ауқымды жұмыс атқарып, нәтижесінде 
тұрғын үй саясаты ж�ніндегі заңда мүге-
дектігі бар адамдар мен мүгедектігі бар бала 
асырап отырған отбасылардың тұрғын үй 
алуына бірінші кезекте құқық беру к�з-
делді, мүгедектігі бар адамдарды колледж-

дерге қабылдау квоталарының саны ұл-
ғайтылды. Биыл Мемлекет басшысы 
мә   жі   ліс мен әрі «Инклюзивті Парламент» 
депу  таттық тобының мүшесі Кенжеғұл 
Сейт жанды Халықтың әлеуметтік жағынан 
осал санаттарының құқықтары ж�ніндегі 
уәкіл лауазымына тағайындады, – деді 
Е.Жақанұлы.

Ал Мәжіліс депутаты, «АМANAT» пар-
тиясы мүшесі, Наталья Дементьеваның 
айтуынша, партияның �йелдер қанаты 
инклюзивті қоғамды қолдау бағытында да 
к�птеген іс-шара атқарып жатыр.

– Қазақстан мүгедектер конфеде ра ция-
сы мен «АМANAT» партиясының �йелдер 
қанаты тығыз байланыста. Мысалы, мүм-
кіндігі шектеулі ерекше дарынды адам дар-
ды қолдау мақсатында «Тең мүмкіндіктер 
әлемі» балалар инклюзивті спорттық 
фестивалін республикамыздың барлық 
аймағында �ткізуді қолға алдық. Желтоқ-
санның екісі күні Астанада қорытынды 
республикалық фестиваль �ткіземіз. 
Инклюзивті спорт фестивалі – бұл ерекше 
қажеттіліктері бар оқушылар мен дені сау 
балалар арасында достық және ұзақмерзімді 
байланыс орнатуға бағытталған спорттық 
бұқаралық іс-шараларды �ткізудің жаңа 
тәсілі. Бұл жобаларды іске асыру инклю-
зивті қоғам құруға ықпал етеді, яғни мүм-
кіндігі шектеулі балалар интегра цияланған, 
олардың әлеуметтік дағдылары барынша 
дамыған, қауіпсіз орта мен барлығы үшін 

болатын орта қамтамасыз етілген қоғам 
құруға мүмкіндік жасайды, – деді ол. 

Инклюзивті орта қалыптастыру, әр адам-
ға тең мүмкіндік сыйлау бағытында биыл он 
жетінші рет �ткен рәсімде ұйым дастыру 
комиссиясының шешімімен ашық дауыс 
арқылы іріктелген 8 лауреат мара патталды.

Олар: «Күш-жігері және жеңіске тал-
пынысы үшін» сыйлығының иегері – 
Давид Дегтярев, Қазақстан тарихындағы 
тұңғыш екі дүркін Паралимпиада чемпио-
ны, пауэрлифтер.

«Мүгедектігі бар адамдардың ғылым 
мен білім беру қызметін дамытуға қосқан 
үлесі және оқуға талпынысы үшін» сый-
лығының иегері – Ермек Бәкиев  бес жыл 
бойы «Отырар» телеарнасында «Ерекше 
жандар» бағдарламасының жүргізушісі 
бола жүріп, мүгедектігі бар адамдардың 
шығармашылығы мен жетісті гін наси-
хаттады, Шымкент қаласының тұрғыны. 

«Кәсіпкерлік қызметті дамытуға қосқан 
үлесі үшін» сыйлығының иегері Жеңісгүл 
Дәулетова әйгілі қол�нер шебері, 20 жыл-
дан бері к�рпе, жастық және қазақ халқы-
ның ұлттық киімдерін тігумен айналысып 
келеді, Алматы облысы М.Түймебаев ауы-
лының тұрғыны.

«Мүгедектігі бар адамдарға қатысты 
қоғамдық сананың оң �згеруіне қосқан 
үлесі үшін» сыйлығының иегері – Нұрлан 
Сыздықов, қоғам қайраткері, ерекше қа-
жеттілігі бар адамдарға арналған к�пшілік 
жарыстардың қатысушысы және ұйымдас-
тырушысы, Астана қаласының тұрғыны.

«�нер саласындағы үздік жетістіктері 
үшін» сыйлығының иегері – Абылайхан 
Асылбай, Зергер – «ЭКСПО – 2017» рес-
публикалық сәндік-қолданбалы �нер ше-
бер лері байқауының финалисі, Семей 
қала сының тұрғыны.

«Мәдениет саласындағы үздік жетіс-
тіктері үшін» сыйлығының иегері – Sensi-
tive есту қабілеті бұзылған бишілер теат-
рының шығармашылық ұжымы. Солтүстік 
Қазақстан облысының ансамблі 18 жылдан 
бері жұмыс істеп келеді. Осы уақыт ара-
лығында олар Қазақстанда ғана емес, 
әлемге танымал ұжымға айнал ды. Биыл 
Франциядағы халық аралық фестивальда 

Sensitive Канн шығар машылық �нер 
фестивалінің үздік хореографиялық 

ұжымы ретінде танылды.
«Спорт саласындағы үздік же-

тістіктері үшін» сыйлығының ие-
гері – Гүлім Құрманбаева, Қазақ-
с т а н н ы ң  б і р н е ш е  д ү р к і н 
чем пионы, Азия паралимпиада 

ойындарының қола жүлдегері, 
Ақт�бе облысы Қандыағаш қала-

сының тұрғыны. 
Қоғамдық қызметтегі еңбегі үшін 

Иран Омарбеков атындағы қордың 
арнайы сый лығымен Қызылордадан 

келген бло гер Зәуре �ксімбае ва  ма ра-
патталды. 

Салтанатты рәсімнен кейін жүлдегер-
лерді тамаша жеңістерімен құттықтап, 
с�зге тартқан едік. 26 жасында парас порт-
қа келген Гүлім Құрманбаева был тыр «Жан 
Шуақ» марапатына қонақ ретінде 

қатысып, сол кезде «Келесі жылы мен де 
үміткер боламын, қалайда мақсатыма 

жетемін» деп ой түйгенін айтты. 
– Қазір спортта жүргеніме он 

жылдан асып барады. Спортқа 
келіп, �мірден �з орнымды тап-
тым. Спорт саласы бойынша оқу 
оқып, білім алдым. Болашақта 

бапкер бола аламын. Бірақ қазір 
шәкірт тәрбиелеуге дайын емеспін. 

�лі де �зімді шыңдауым керек. 
Аптасына т�рт рет, үш-т�рт сағаттан 

жаттығамыз. 2019 жылы Шымкенттің 
�зім сияқты тағдырлас жігітіне тұрмысқа 

шықтым. Ол кісі қазір менің мотиваторым. 
Спортты жалғастыруыма рұқсатын берді. 
Биыл сәті түсіп, марапатқа іліктім. Бұл 
сыйлық менің осы уақытқа дейін атқарған 
еңбегімнің, т�ккен маңдай терімнің 
нәтижесі деп білемін. Мұнда әр облыстан 
ең мықты деген жандар келіп жатыр. 
Солардың арасында болғаныма қуаныш-
тымын, – деді Гүлім Құрманбаева. 

 Тілекгүл ЕСД�УЛЕТ

ÆÀÍ ÆÛËÓÛ –

«Жа
н шуа

қ» 

«Кедергісіз 
келешек» жобасы аясында «AMANAT» 

партиясының қолдауымен жыл сайын Қазақстан 
мүгедектер конфедерациясы ұйымдастырып келе жатқан 

«Жан Шуақ» қоғамдық марапаты – жанды жадыратып, адамдарды 
жақындастыра алатын игілікті, ізгі істердің бірі. «Жан Шуақ» ерік-

жігері мен күш-қайратын қамшылап, таптаурын көзқарастарға төтеп 
бере білген жандардың еңбегі мен ерлігін бағалап, қошеметке 

бөлеудің жарқын үлгісі. «Жан Шуақ» 2008 жылдан бері 
90-ға жуық адамның жанына шуақ сыйлапты. 
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ТҮЙТКІЛ

Сол кездегі Білім және ғылым 
ми нистрі Аслан Сәрінжіпов 
(2013–2016) «Дуальды оқытуды 
ұйым дастыру қағидаларын» �з 
бұй рығымен тек 2016 жылғы 21 
қаң тарда бекітті. Содан бері оны 
да мыту мәселелері Үкімет оты-
ры сында үнемі талқыланып, 
тиіс ті бума-бума құжаттары қа-
был данды. Дуалы с�здей сенім-
үміт пен ауызға алынатын дуальды 
білім беру бертінде мәнін жоғал-
тып, сәнді болудан қалды. 

Салаға арналған қазіргі мем-
ле кеттік бағдарламаның атауын-
да, тіпті «дуальды» деген с�з де 
жоқ. Ел Үкіметінің 2023 жылғы 28 
нау рыздағы №249 қаулысымен 
«Қазақстан Республикасында мек-
тепке дейінгі, орта, техни ка лық 
және кәсіптік білім беруді (ТжКБ) 
дамытудың 2023–2029 жыл дарға 
арналған тұжырым да масы» 
бекітіліп, қолданысқа ен гі зілді.

Онда «Дуальды оқыту» деген 
ша ғын тарау бар. «Дуальды оқы-
туды одан әрі кеңейту және кә-
сіп орындардың ТжКБ ұйымда-
ры на қамқорлығын дамыту үшін 
жұ мыс берушілермен �зара іс-қи-
мылды нығайту ж�ніндегі жұмыс 
жал ғасады», – деп қысқа қайрыл-
ған. Бұрынғыдай басымдық бе ріп, 
екпін түсіру жоқ, әйт кен мен, одан 
бас тартылмайтыны байқа ла ды. 

Тұжырымдамада бұған қатыс-
ты жалғыз ғана к�рсеткіш бекі-
тіл ген. Нысаналы 16-шы инди ка-
торға сәйкес, «Дуальды оқытумен 
қамтылған, мемлекеттік тапсы-
рыс бойынша білім алатын тех-
ни калық және кәсіптік білім беру 
сту денттерінің үлесі» 2023 жылғы 
25%-дан 2024 жыл қоры тын ды-
сын да – 28%-ға, ақырғы 2029 
жы лы – 40%-ға дейін жеткізілмек. 
Оған Үкімет �зін емес, министрді 
емес, жергілікті әкімдер мен 
«Ата мекен» �ңірлік палаталарын 
жауапты етіп белгіледі. 

Бұл мақсатқа жету үшін осы 
екеуі нің жауапкершілігімен 2 ша-
ра ны жүзеге асыру ғана қарас ты-
рылыпты. Біріншіден, «Маман-
дық тар мен біліктіліктердің 
б� лі нісінде студенттерді дуальды 
оқытумен қамтуды арттыру үшін 
ТжКБ ұйымдарының кәсіпорын-
дармен ұзақмерзімді әріптесті гі-
нің �зара іс-қимыл спектрін 
кеңей ту». Екіншіден, «Дуальды 
оқы ту шеңберінде студенттердің 
кә сіби практикасын сапалы 
ұйым дастыру үшін тәлімгерлік 
мек тебін дамыту (педагогикалық 
дағ дыларға оқыту)». Осы мақ сат-
та жыл сайын меморандумдар 
бе кітіледі, орталыққа есеп жол-
да нады. 

Ұлттық статистика бюро сы-
ның дерегінше, 2023-2024 оқу 
жы лының басында (одан жаңа 
ста тистика шыққан жоқ) 711 дер-
бес техникалық және кәсіптік 
бі лім беру ұйымдары және 39 
фи лиалы жұмыс істеді. Онда оқу-
шылардың жалпы саны 548 мың-
дай (547 994) адамды құрады.

Бұл ретте дуальды оқыту сол 
700-ден астам колледждің 558-
інде енгізілген. Оларға 8 013 кә-
сіп орын серіктес болды. С�йтіп, 
қағаз жүзінде болса да, дуальды 
бі лім мен 72 098 білім алушы қам-
ты лыпты. Іс жүзінде бұл жұмыс-
тың үстірт, к�збояушылықпен 
жүргені жасырын емес. 

�йткені серіктес компа-
ния лар ТжКБ ұйымдары-

ның Қамқоршылық кеңестеріне 
кіруге, колледж �зіне керекті 
кадр ды нақты даярлауы үшін 
оның оқу бағдарламасын �з қа-
жеттіліктеріне бейімдеп қайта 
құру ға тиіс еді. Кәсіпкерлер кол-
ледж басшыларының бұдан ат-
тонын ала қашып, оқу процесінің 
маңайына жуытпай қойғанына 
шағымданады. Студенттерді де 
негізінен колледжде теориялық 
бі лім алу, сабаққа қатысу, одан 
қал ды кітапханаларда уақыт ке-
тіріп, іздену сияқты жұмыстармен 
жүктеп қояды екен. Дұрысы, шы-
найы дуальды оқытуда шәкірттер 
аптасына 1, әрі кетсе, 2 күнін ғана 
оқу орнында �ткізіп, қалған уа-
қы тының бәрін �ндірісте тәжі ри-
бе жинақтауға, еңбек етіп, білік-
ті лік иеленуге жұмсауы қажет. 

 
ЖҮЙЕНІ ЖОЙМАЙ, 
ЖЕТІЛДІРГЕН Ж�Н

Ресми мәлімет бойынша, осы 
жыл дары жалпы саны 410 кол-
ледж серіктес 498 компания-кә-
сіп орынмен аталған келісім-ме мо-
рандумға қол қойған. Та рап тардың 
ондағы міндеттемелерін сақтау 
жа ғы ақсап жатқан к�рінеді. 
Ақыры не болды?

«ТжКБ ұйымдарының эко но-
ми каның нақты секторымен, 
биз неспен және қызмет к�рсету 
са ла сымен байланысы тым әлсіз 
еке ні байқалады. Бұл кол ледж дер-
дің бизнес пен жұмысшы кә сіп-
терінің қозғаушы күшіне, қо л� нер 
және кәсіпкерлік орта лы ғына 
айналуы мүмкіндігін шектейді», – 
деп қорытынды жасады Үкімет.

Сенат депутаты Евгений Бо-
ль герттің пікірінше, дуальды бі-
лім беруден бас тартпау керек, 
оны жалпы емес, нақты бір кәсіп-
орындар үшін нысаналы түрде 
кадр даярлау мақсатына пайда-
лан ған орынды. 

– Озық елдер дәл осы жолды 
таң дады. Дуальды оқытуды жап-
пай енгізуге Қазақстан талапта-
нып к�рді. Тиісті заңнама, құ-
қық  тық базасы түзілді. Бірақ бұл 
мо дель сол бойы іске қосылмады. 
�йт кені колледждер, жұмыс 
беру шілер мен мемлекеттік ор-
ган дардың әрқайсысы �з жағына 

тар тады, �зінікін ғана ж�н к�реді. 
Мысалы, жыл сайын 274 колледж 
бір ғана машина жасау �неркәсібі 
үшін 11 мыңнан астам маман 
даяр лайды. Бұған жыл сайын 
бюд жеттен 5 миллиард теңгеден 
ар тық қаржы шығындалады. 
Ақыр соңында түлектердің тек 
20%-ы ғана �ндірістен орын та-
бады. Олардың дайындық деңгейі 
жұмыс берушілердің к�ңілінен 
шықпайды, – деді сенатор. 

Сондықтан бір топ сенатор 
Үкі метке ұсыныспен шықты. 
Олар техникалық және кәсіптік 
бі лім беруді (ТжКБ) қаржы лан-
дыру тәсілдерін қайта қарауды, 
бұл саланы толығымен �ндіріске 
бағ дарлауды ұсынды. Оқу орын-
дары �з қызметіне, оқу процесіне 
жұмыс берушілерді араластырып, 
солардың к�мегімен студенттері-
не практикалық білім мен нақты 
бі ліктілік берсе ғана түлектер 
ең бек нарығында сұранысқа ие 
бо лады.

ЕЛ ШЕТЕЛДІК 
ТЕХНИККЕ Т�УЕЛДІ 

БОЛМАСЫН

Сенаторларға жауап хатында 
Үкімет басшысы Олжас Бектенов 
�зек  ті ақпаратын б�лісті. 

– Колледждердің кәсіпорын-
дар мен серіктестігін күшейту, 
дуа льды оқытуды ендіру – отан-
дық ТжКБ жүйесін дамытудың 
не гізгі бағыттарының бірі. Ағым-
дағы 2023-2024 оқу жылында 
рес публика бойынша дуальды 
бі лім 551 колледжде енгізілген. 
Олар да 91 021 студент қамтылған, 
бұл мемлекеттік тапсырыспен 
оқып жатқан барлық білім алу-
шы  ның 26%. Осы колледждер 
9 100 кәсіпорынмен серіктестік 
құр ды. Дуальды оқыту аясында 
кә  сіпорындар студенттердің �н-
ді рістік практикасының шығы-
нын к�тереді, оларға жалақы 
т� лейді, кейін түлектерді жұмыс-
қа орналастыруы керек, – деді 
О.Бектенов.

Сонымен бірге Еңбек кодек-
сіне енгізілген түзетуге сәйкес, 
дуа льды оқыту аясында студент-
тер дің практикадан �ту кезеңі – 6 
ай дан 1,5 жылға дейінгі мерзімі 
олар дың «жұмыс �тілі» болып 
есеп теледі. 

Сарапшылардың «мемо ран-
дум-келісімдердегі міндеттемелер 
орындалмайды, жай к�збояу шы-
лық» деген сын-ескертпесіне үн 
қат қан Үкімет техникалық-кә-
сіп тік білім беру жүйесіне егжей-
тегжейлі талдау, колледждерге – 
инвентаризация жүргізіпті. Бұл 
іске жауапты мемлекеттік орган-
дар, әкімдіктер және тәуелсіз 
са рапшылар жұмылдырылған. 
Қо рытындысында саланы дамы-
ту дың басым бағыттары, қаржы-
лан дыру тиімділігін арттыру тә-
сіл дері тұжырымдалды.

Президент Жолдауындағы 
тап сырманы орындау мақсатында 

кә сіптік стандарттар �зектілен-
дірілу ге, бизнестің колледждерге 
қам қоршылығы (шефство) 
ұйым  дастырылуға, ТжКБ ұйым-
дары заманауи жабдықтармен 
жарақтандырылуға тиіс. Мұның 
сыртында ілкі жобалар �ндірістегі 
мамандарды білім беруге тартуға, 
машина жасау саласында түлек-
тердің біліктілігін тану орталығын 
құруға, дуальды оқытуды бүкіл 
Қазақстанда тиімді іске асыру 
үшін қажетті ұсыныстарды түзуге 
бағытталады. 

Айхан ШӘРІП

ЖАРҚЫН
ТЕХНИККЕ ЖАРЫҒАН
ЕЛДІҢ БОЛАШАҒЫ

Оқу-ағарту министрлігі жанынан 
құрылған арнайы жұмыс тобы 
ТжКБ-ны трансформациялау ж�-
ніндегі Жол картасын пысықтап 
жа тыр. Ведомство дерегінше, 
ке лесі жылға жоспарланып жат-
қан шаралар аясында жүйені 
же тілдіруге екпін түсіріледі. Атап 
айт қанда, колледждер салалық 
акк редиттеу рәсімінен �теді, яғни 
олардың халықаралық, салалық 
кә сіби қоғамдастықтардың та-
лап тарына сәйкестігі бағаланады. 

Оқу-ағарту министрлігінің 
мә ліметінше, бүгінде санаулы 
кол ледж ғана Шотландияның 
OPITO, Американың ABET, NC-
CER және басқа халықаралық, 
са л алық стандарттар талаптарына 
сай кадр даярлайды. �згелері де 
со лардың қатарына қосылуға 
тиіс. 

Сондай-ақ әлемнің 70 
мем лекетінде танылған 

BTEC стандартын елімізде қол-
дану мәселесі пысықталады. 
BTEC (Business and Technology 
Education Council немесе Бизнес 
пен технологиялық білім кеңесі) 
жұмысшы мамандықтарын даяр-
лау жүйесі саналады (Кеңес ке-
зінде оның баламасы ретінде 
тех никумдар желісі дамытылды). 
Онда бизнестен бастап, инже не-
рия ға дейінгі  мамандықтар 
бойын ша біліктілік-квалифи ка-
ция тағайындалады. 

Премьер-министр бір жаңа-
лығын жеткізді. 2025 жылғы мау-
сымға дейін үш �ңірінде дуальды 
оқыту бойынша 3 пилоттық жоба 
қолға алынады. Жобалар Қос та-
найдың Автомобиль к�лігі кол-
лед жі мен Allur, KamLitKZ кәсіп-
о р ы н  д а р ы ,  К � к ш е т ау д а ғ ы 
Жо ғар ғы техникалық колледж 
бен «Тыныс» кәсіпорны, сондай-
ақ СҚО-ның Б.�шімов атындағы 
Петропавл машина жасау және 
к�лік колледжі мен Сlass кәсіпор-
ны базасында жүзеге асырылады.

Осы «пилоттар» аясында бі-
лім беру бағдарламалары мен 

Сондай-ақ Оқу-ағарту ми-
нистрлігі жаңа 2025 жылы дуа ль-
ды оқыту аясында жан басына 
шаққандағы қаржыландыруды 
ен гізеді деп күтіледі. ТжКБ ұйым-
дарын қаржыландыру тәсілдері 
қайта қаралады. Маман даярлау 
шығындарының бір б�лігі жұмыс 
берушілер мойнына жүктелуі 
мүмкін. Ведомство осы пилоттық 
үш колледждің оң жетістіктері 
бүкіл техникалық-кәсіптік білім 
беру жүйесіне «трансляцияла на-
ды» деп отыр.

Мемлекеттің болашағы, ел 
тағ дыры дуальды оқытудың жақ-
сы жолға қойылуына да тәуелді. 
�йткені елде қазірден білікті тех-
никтер жетіспейді және ол тап-
шы лық тек ушыға түсті. Еңбек 
және халықты әлеуметтік қорғау 
министрлігінің есебінше, 2030 
жылға қарай Қазақстанға STEM-
мамандықтар (science, technology, 
engineering and mathematics – 
жара тылыстану ғылымдары, тех-
но логия, инженерия, мате ма ти-
ка, техникалық бағыттар үшін 
жал пылама термин) бойынша 
мил лионға жуық кәсіптік-техни-
ка лық мамандар қажет болады. 

Оның бәрін шетелден тасыса, 
бір жағынан, елге мигрант қап-
тап, қазіргі Еуропадағы сияқты 
сая си, әлеуметтік ахуал нашар-
лауы мүмкін. Мәселен, былтырғы 
жылы Қазақстанға техникалық 
мамандығы бар 3,4 мың миг рант 
келген, бұл 2022 жылға қарағанда 
бірден 76,4% к�п! Екінші жағы-
нан, мемлекет дамуы үшін ең 
маңызды мамандықтар бойынша 
ше телдік жұмыс күшіне тәуелді 
болып, ұлттық қауіпсіздікке нұқ-
сан келеді. Сондықтан ол тап шы-
лықты отандық мамандарды 
қар қынды даярлау арқылы �теу 
мем лекеттік маңызды іске ай-
налды. 

(Басы 1-бетте)
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МӘСЕЛЕ

Ала жаздай тыраштана еңбек-
теніп, маңдай терін т�ккен ди-
қан ға бұл жағдай тағы да шығын 
кел тірмек. Онсыз да былтыр ек-
кен астығы қоңыр күзде сібірлей 
жауған жаңбырдан к�ктеп кетіп, 
ар тынан қызып шіри бастаған 
соң қоқысқа т�ккен шаруа к�к-
тем де бар жиған-терген тиын-те-
бенімен қоса несиеге кіріп дән 
ек  кен еді. Биыл к�ктемде қалың 
ел ді дүрліктірген алапат топан су 
да жер емшегін емген диқан 
қауым ға аса ауыр зардабын тигіз-
ген. Алайда к�ктен иіп, жерден 
беріп молынан �нім шыққанымен 
«сапасы жоқ» деген желеумен 
мол астықты іс жүзінде игеру тұ-
тас теріскей аймақтағы шаруа-
лар дың жағдайын шатқаяқтатып 
жі берген... 

Егін орағы аяқталмастан 
облыстық әкімдіктер мен 

Ауыл шаруашылығы министрлігі 
астықтың к�лемі бұрын соңды 
бол маған рекордтық к�лемде, 
яғни 26,5 миллион тоннаға жет-
ке нін қуана жариялаған. Алайда 
бұл «біреулерге» қуаныш болға-
ны мен, біреуге мұң болып тұр. 

Ресми дерекк�здерге сүйен-
сек, бидайдың құны �ткен жыл-
дар мен салыстырғанда, 30-45 
мың теңгеден, тіпті одан да к�п 
м�л шерге арзандап кеткен. Тіпті, 
бар күнк�ріс кәсібі тек осы егін 
ша руашылығымен ғана байлан- 
ған, жер к�лемі шағын ғана қара-
пайым шаруалар астықтың баға сы 
тым т�мендеп кеткенін айта ды. 

АҚМОЛАЛЫҚ 
ШАРУАЛАР БИДАЙЫН 

�ТКІЗЕ АЛМАЙ ЖҮР

Алты жарым миллион тонна-
дан астам �нім жинағанымен 
ал тын астығы тау-тау болып үйі-
ліп, қайда жіберерін білмеген 
ақ молалық диқан к�п. Ресми 
де ректер бойынша, қазір �ңірдегі 
он даған элеватор аузы-мұрнынан 
лық толып тұр. Орташа есеппен 
нан қабылдау пунктері �з жүк-
темесінің 70 пайыздан астамына 
жеткен. Облыста 66 нан қабылдау 
бекеті тәулік бойы штаттық ре-
жим де жұмыс істегенімен, мол 
ас  тықты қабылдап үлгерер емес. 

– Біздің элеватор штаттық 
ре жимде жұмыс істеп жатыр. 
Жал пы, сыйымдылығымыз 100 
мың тонна астық қабылдауға қау-
қарлы. Қазір 80 пайызға дейін 
то лып тұрмыз. Астықты тәулік 
бойы қабылдап, кептіреміз. Кү-
ніне 70-80 кейде 100 к�лікке 
дейін қабылдай аламыз. Бірақ 
мол астықтың бәрін қабылдап 
үл геру мүмкін емес, – дейді эле-
ва тор �ндірістік учаскесінің бас-
шы сы Галина Баранюк. 

Элеваторлар астықты қа-
был дап жатырмыз деге-

ні мен жергілікті шаруалар асты-
ғын тапсыра алмай, тіпті �ткізе 
ал мағанын айтып зар илейді. 
Қы руар астығын қайда қоярын 
біл мей жатқан шаруаның бірі – 
зе ренділік Қайыркен Хасенов. 
Биыл шағын шаруа қожалығы 8 
мың тоннаға жуық астық жи на-
ған. Астықтың бір б�лігін малға 
жем-ш�пке арнаған шаруа қал ға-
нын егін орағы тұсында сатып 
үлгерген. Бірақ �німнің жартысы-

на жуығын күні бүгінге дейін 
�т     кізе алмай отыр. Элеватор қа-
был дамайды. Ал нарықтағы баға 
кет кен шығынды да жаба алмай-
ды. 

– Қазір бірнеше элеваторлар 
ас тықты мүлдем қабылдап жат-
қан жоқ. Бидай мен арпаны �т-
кізе алмай жүрмін. Астықтың 
ба   ғасы 60-70 мың теңгеден ас-
пай ды. Бұл күрделі жағдай туғы-
зып тұр. Бізге шығынымызды 
жап қаннан б�лек жұмысшыларға 
жа лақы, қарыздар мен лизинг тер-
ді т�леу керек қой. Оның үсті не, 
�ткен жылдардағы қарызда ры мыз 
бар. �те қиын жағ дай дамыз, –
дейді Қайыркен Хасенов. 

Жергілікті құзырлы басқарма 
бас шылығы егер элеваторлар ас-
тық ты қабылдамаса, онда мә се-
лені шешуге к�мек беретінін ай-
та ды.  

– Элеваторлардың бағаны 
жа санды түрде т�мендетіп жат қа-
нын білу үшін тәуелсіз сарап та-
маға талдауға тапсырып, анық-
тауы мыз қажет. Егер элеваторға 
к�ңілі толмаса, басқасына баруға 
бо лады. Егер элеватор бағасын 
т� мендетсе, бізге ресми түрде жү-
гінуге болады. Қазір астықты 
тап сыруға бар жағдай жасалған. 
Мем лекет диқан қауымына ас-
тық  ты сату үшін жан-жақты қол-
дау к�рсетуде. Астық қабылдау 
бе кеттерінде 2,5 миллион тонна 
ас тық қабылдайтын орын бар. 
Би дай бағасы нарыққа тәуелді 
бо лып тұр, – дейді Ақмола облы-
сы Ауыл шаруашылығы және жер 

қа тынастары басқармасының 
бас шысы Кенеш �лімжанов. 

ҚОСТАНАЙЛЫҚ 
ШАРУАЛАРДЫҢ ДА 
ЖАҒДАЙЫ ҚИЫН

�ңір биылғы жылы 6 мил-
лион тоннаға жуық �нім 

жинаған. Мол астықты қамбаға 
т�к кенімен к�ктемге дейін сата 
ал маса, іріп-шіріп құр ысырап 
бо ла ма деп алаңдап отыр. Же р-
гі лікті шаруалар элеваторлармен 
қатар ұн тартатын диірмендердің 
�зі бидай алмай жатқанын айтып 
зар илейді. 

– Қазір барлық элеваторлар 
тү гелге жуық толып тұр. Оның 
үс тіне, ұн тартатын диірмендердің 
�зі мол астықтан аузы-мұрнынан 
шық қан. Кәсіпорындардың ай-
туын ша, қоймаларда ұн мен би-
дай қап-қабымен үйіліп тұр. 
Сон дықтан ірі диірмендердің �зі 

ас тықты к�п қабылдамай жатыр. 
Қан шалықты сата алады, сол к�-
лемде ғана қабылдайды. Бағасын 
әр фирмамен әртүрлі келісіп жа-
тырмыз. �те арзан бағаға кетіп 
жа тыр. Нарық заңына сәйкес 
ұсы ныс к�бейген соң сұраныс  
азайып кетеді. Қазір ұн тартатын 
диір мендер шаруалардан жақсы 
би дай дың тоннасының �зін 45 
мың теңгеден алып жатыр, – дей-
ді «Азат және Д» серіктес ті гі нің 
басшысы Марат Ахметов. 

Шаруалардың айтуынша, 
сапасы т�мендеу би-

дай ды 20 мың теңгеге сата алмай 
қи налып жүргендер де бар шы-
лық. Яғни, бидайдың бағасы су 
те гін болып, тіпті кебекпен теңе-
сіп кеткен. Қостанайлық шаруа-
ның бірі Александр Бородиннің 
айтуынша, биыл азық-түлік ке лі-
сімшарт корпорациясы бағаны 
�т кен жылдармен салыстырғанда, 
30-45 мың теңгеге т�мендетіп жі-
  берген. Мәселен, былтыр 3 клас -

емес. Элеваторлар кезексіз астық 
қа былдап жатыр, – дейді Қос та-
най облысы Ауыл шаруашылығы 
бас қармасының басшысы Ибра-
гим Бекмұхамедов.  

ТЕРІСКЕЙЛІК ДИҚАННЫҢ 
АСТЫҒЫ ШІРІП ЖАТЫР...

Ал Солтүстік Қазақстан об лы-
 сындағы жағдай бұдан да күр делі. 
Теріскейлік шаруалар эле ва тор-
ларға астығын тапсыра ал ма ған-
дық тан мол астық қарлы жаң быр-
дың астында қалып шіри бас та ған. 
Солтүстік Қазақстан облысы 
Айыртау ауданына қарасты Свет-
лое селосының тұрғыны, тіпті 
жағ дайдың аса ауыр екенін ай-
тып, әлеуметтік желіде Пре зи-
дент тен к�мек сұрап, бейнежазба 
қалдырған. 

– Міне, мұнда бидай, одан әрі 
ар па жатыр. Осылай жиналған 
ас тықты қырманда сақтауға мәж-
бүр міз. Бәрі бұзылып, шіріп жа-
тыр. �йткені жақын маңдағы 
бар лық элеватор толып тұр. Би-
дайды қабылдамайды. Вагон жоқ 
дейді. Былтырғы жылы да аса 
қиын болған. �німді дұрыс сата 
ал мадық. Биыл тағы қайталанып 
жа тыр. Бұл мәселе жылдан-жыл-
ға осылай қайталанып, шешімін 
тап пай келеді. Күзгі егін орағы 
бас талғанда барлық жүк таситын 
ва гондар «жоғалып» кетеді. Эле-
ва торлар «толып» қалады. Иә, тек 
мол �нім жинаған жылы дәл осы-
лай болады. Жығылғанға жұды-
рық болғандай, камазшылар да 
жа қын жердегі элеваторға жет кі-
зіп беру үшін бидайдың әр ке лі-
сі не  қымбат  сұрайды. Ал дел дал-
дар, тіпті келісін он теңгеден 
ала ды. Сондықтан сізден жағ дай-
ды реттеп шара қабылдауыңызды 
сұраймын, – дейді кәсіпкер.  

Үкімет бағаны ұстап тұру 
үшін дәл бүгін шаруалар-

дан астық сатып алу үшін «Азық-
тү лік келісімшарт корпорациясы» 
ар қылы 10 миллиард теңге жұм-
сау туралы шешім қабылдапты. 
Ауыл шаруашылығы министрі 
Ай дарбек Сапаов дәл бүгін сатып 
алу бағасы жария болатынын мә-
лімдеді. Оның айтуынша, бірінші 
кезеңде шамамен 155 мың тонна 
ас тық сатып алу жоспарланған. 
Сон дай-ақ министр бидайды та-
сы малдау шығындарын суб си-
дия лау ережесі де бекіту кезеңінде 
екенін атап �тті. 

P.S.

Мол астық жинап алғанымен, 
теріскейдегі шаруалардың қазіргі 

ахуалы мәз болмай тұр. Бітік шыққан 
бидайдың құны қазір диірменде үгілген 

дәннің қауызы – кебектің құнымен 
бірдей деңгейге жеткен. 

ты бидай 130 мың теңгеден қа-
былданса, биыл небәрі 85-90 мың 
теңгеге әзер �тіп жатыр. Ал қым-
бат болмаған соң шаруа лар дың 
к�бі астықты қоймаларында сақ-
тауға мәжбүр. Ал астықты эле-
ваторларда кептірмесе, мол астық 
к�к темге дейін бұзылып кетуі 
ға жап емес. 

Бірақ қостанайлық Ауыл ша р-
уа  шылығы басқармасындағылар 
да астықтың бұзылмайтынын, 
эле ваторларда орын жеткілікті 
еке нін айтып отыр.

– Жиналған мол астық бұзыл-
май ды, далада да қалмайды. 
�ңір  де элеваторларда орын жет-
кі лікті. 35 лицензиясы бар астық 
қа был дау қоймаларының сыйым-
ды лығы – 3 миллион тонна. Қа-
зір элеваторларда 1,5 миллион 
тон на астық бар. Яғни, тек 50 
пайыз ға ғана толған. Сондықтан 
эле ваторлар толып астық қабыл-
да май жатыр деген дұрыс ақпарат 

Бидайдыњ 

КЕБЕКПЕН

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

 Яғни, бидайдың бағасы су те гін 
болып, тіпті кебекпен теңе сіп кет-
кен. Қостанайлық шаруа ның бірі 
Александр Бородиннің айтуынша, 
биыл азық-түлік ке лі сімшарт корпо-
рациясы бағаны өт кен жылдармен 
салыстырғанда, 30-45 мың теңгеге 
төмендетіп жі   берген. Мәселен, 
былтыр 3 клас ты бидай 130 мың 
теңгеден қа былданса, биыл небәрі 
85-90 мың теңгеге әзер өтіп жатыр.

Мәселе, жыл сайын 
қайталанғанымен 

құзырлы 
министрліктегілер де, 

жергілікті әкімдіктегілер 
де шыбық басын 

«сындыра» алар емес. 
Бұлай жалғаса берсе, 

елдегі ата кәсіптің бірі 
– ауыл шаруашылығы 

күйреп кете ме деген 
қауіп басым. Сондықтан 

Үкімет пен Парламент 
басқа да құзырлы 

органдар ауыл 
шаруашылығын реттейтін 

тың реформалар мен 
заңнамаларды қолға 

алып, дереу шара 
қабылдағаны абзал. 
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Тілекгүл 
ЕСДӘУЛЕТ   

СОҚПАҚБАЕВ МҰРАСЫ – 

Алматыда халықаралық 
кітап және полиграфия 
көрмесі өтті. Көрменің 
алғашқы күнінде Бердібек 
Соқпақбаевтың «Менің 
атым Қожа», «Меня зовут 
Кожа» және «Балалық 
шаққа саяхат» атты 
кітабының тұсауы кесілді. 

бүкіл қазақ үшін ерекше, салтанатты мереке 
екенін атап �тті. 

– Қай шығармасын алсақ та, әкем �зін 
жазып кетті. «Мен к�зім к�рген, басымнан 
�ткен �мірдің жағдайын ғана жазамын. 
Тапсырыспен немесе ойдан шығарып, 
қияли дүние жаза алмаймын. �зім білетін 
�мірді жазып, к�рсетемін» деп айтып 
отыратын. 

«Менің атым Қожадағы» Қожа – әкем-
нің балалық шағы. Кинода мұғалімнің 
с�мкесіне бақа салса, �мірінде әкемнің �зі 
шегіртке салған. С�мкесінен шегіртке 
ыршып түскенде мұғалімнің есі шығып, 
шошып кетіп, әкемді директорға апарған 
екен. «Балалық шаққа саяхат» – сол кездегі 
ауыл �мірі. Жақын туыстарының ешқайсы-
сын қалдырмай, жаман-жақсысын ешқан-
дай �згеріссіз күйде түгел жазған. Оған бірі 
қуанып, бірі ашуланыпты. Кітапты оқып 
отырып, сол кездегі ауыл адамдарын, әдет-
ғұрпын к�руге болады», – деді ол.

Сонымен қатар Самал Бердібекқызы 
балалық шағында есінде қалған сәулелі 
сәттерімен б�лісіп, кітапсүйер қауымның 
сұрақтарына жауап берді. 

– 4-5 жасымда ата-анам жұмысқа кетіп, 
мені сыртымнан құлыптап кететін. �бден 
зәрезап болған болуым керек, құлыпты 

Балалар әдебиетінің бәйтерегі атанған 
жазушының 100 жылдық мерейтойына орай 
«Атамұра» баспасы аталған үш кітапты 
арнайы сериямен жарыққа шығарды. 
Кітаптың тұсаукесеріне «Атамұра» корпора-
циясының президенті Рақымғали Құл-
Мұхаммед,  жазушының қызы, аудармашы 
Самал Соқпақбаева, �лібек Асқаров, �діл 
Қойтанов, Қайнар Олжай, Серік Қалиев, 
Нұржан Жанпейісов және басқа да қалам-
герлер қатысып, жазушының шығарма-
шылығы ж�нінде естеліктерімен б�лісті.  

– Белгілі балалар жазушысы Бердібек 
Соқпақбаевтың �мірге келгеніне 100 жыл 
толуына орай мерейтойы кең к�лемде 
аталып отыр. Біз де осы іс-шараға 
қолғабысымызды тигізу мақсатында 
қаламгердің үш кітабын шығардық. «Менің 
атым Қожа» бұрын «Атамұра» баспасынан 
шыққан кітап. �кінішке қарай, оқырманға 
таралып кетті, қазір еш жерде жоқ. 
Сондықтан авторлық құқықты сақтай 
отырып, Самал апаймен келісімшартқа 
отырып, т�рт кітабын шығардық «Менің 
атым Қожа» қазақша, орысша және 
«Балалық шаққа саяхат» кітабы шықты. 
Т�ртінші кітап, «Балалық шаққа саяхат» 
орыс тіліне аударылды, Құдай қаласа, ол да 
«Атамұра» баспасынан жақын арада 
шығады. Екі кітапты да орыс тіліне Самал 
Бердібекқызы аударды.

Нарынқолда тойланған 100 жылдық 
мерейтойда Сенат Т�рағасы Мәулен �шім-
баев Райымбектей айбынды батыр мен 
Мұқағалидай арқалы ақын шыққан �лкенің 
т�л перзенті Бердібек Соқпақбаевтың да 
есімі қазақ әдебиетінің тарихына алтын 
әріппен жазылғанын атап �ткен болатын.  
Сондай-ақ ол соңына қалдырған мұрасы 
ұлттың рухани қазынасына айналған к�р-
нек ті тұлғалардың есімін ұлықтау және 
олар дың �негелі �мірін кеңінен зерделеп, 
дәріптеу аса маңызды екенін айтқан-ды.

Естеріңізде болса, Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев �скелең ұрпақтың 
бойында кітап оқу мәдениетін қалыптастыру 
үшін «Балалар кітапханасы» бағдарламасын 
жасақтап, жоба аясында қазақ әдебиетінің 
түрлі кезеңі мен жанрын қамтитын кітап-
тар дың арнайы тізімін құрып, олардың 
ба лаларға қолжетімді болуы керектігі 
туралы тапсырма берген еді. Президент 
идея сына орай биыл «Ұлттық кітап күні» 
бе кі тіліп, қазақтың қабырғалы қалам-
герлерінің шығармаларын насихаттауға, 
оқырман тартуға бағытталған шаралар 
кешені қолға алынды. Сондықтан жылдар 
жылжып, заман �згерсе де оқырманның 
із деп жүріп оқитын кітаптарды «Атамұра» 
баспасы сияқты қайта-қайта жарыққа шы-
ғарып, үнемі түгендеп отырудың ж�ні б�-
лек. �сіресе, жоқтаушысы жоқ, туған ұл 
ұқ паса да түгел қазаққа қажет туындылардың 
қатталып, халықпен қауышқаны керек-ақ. 

Ал заманауи кітаптарды кеңінен тарату, 
отандық кітап ісін нығайту, баспагерлер мен 

кісі тек асылдың сынығы, алтынның тұяғы 
ғана емес, сол кітаптың қалай жазылғанын 
к�рген, әкесінің жанында болған, – деді 
Рақымғали Құл-Мұхаммед.

Рақымғали Абрарұлының айтуынша, 
әдебиетте қанша заман �тсе де, �зінің 
�зектілігі мен маңызын жоймайтын 
шығармалар болады. Б.Соқпақбаевтың 
«Менің атым Қожа», «Балалық шаққа 
саяхат» атты кітаптары балалар әдебиеті 
үшін үлкен мұра. Бұл кітаптар Франция, 
Түркия, �зербайжан секілді басқа да 
мемлекеттерде жарық к�рді. Мәселен, 
«Менің атым Қожа» шығармасы әлемнің 
70-ке жуық тілінде «с�йледі». Осы шығарма 
желісімен түсірілген «Менің атым Қожа» 
к�ркем фильмі 1967 жылы Канн қаласында 

�ткен балалар мен жас�спірімдерге арнал-
ған халықаралық кинофестивалінде дип-
ломант атанып, үлкен марапатқа ие болды. 
Адамның жан дүниесін асқан шеберлікпен 
аша отырып, қазақтың жазба әдебиетінде 
соны соқпақ салған суреткердің мерей-
тойын биыл ЮНЕСКО тойлап жатыр. 
�зінің туған жерінде Нарынқолда еңселі 
ескерткіш тұрғызылды. �зіне ғана емес, 
Б.Соқпақбаевтың қаламынан туған кейіп-
керіне де ескерткіш орнатылды. Бүгінде 
кітапсүйер қауымның к�зайымына ай-
налып, Астана т�рінде қасқайып тұрған 
Қожаның мүсіні Соқпақбаев шығарма-
шылығының ұлт руханиятында шоқтығы 
биік екенін к�рсетеді.

Шынайы шығармалары арқылы туған 
халқының шоқ жұлдызына айналған 
қарымды қаламгер, классик жазушының 
қызы Самал Соқпақбаева әкесінің 100 
жылдық мерейтойы отбасы үшін ғана емес, 

ЖАНАЗЫҚ

Кейде қанша уақыт, қанша заман өтсе де 
құндылығын жоғалтпайтын, оқырманы іздеп 
жүріп оқитын кітаптар болады. Бердібек 
Соқпақбаевтың шығармалары – осы еңбектердің 
қатарында. Google-ден қарасаңыз, автордың 
кітабы 68 тілге аударылған деген жазба бар. 
Ал Самал апайдың айтуынша, бүгінде 68 
емес, қаламгер туындылары 80-ге жуық тілге 
аударылған.

ОҚЫРМАНҒА ОЛЖА

пештің ішіне күлге к�міп, тығып тастаппын. 
Ол жаз мезгілі еді. Бір күні анам күлдің 
ішіндегі құлыпты тауып алған к�рінеді. 
Бердібектің бір шығармасы осы оқиғаға 
байланысты жазылған, – деп еске алды.

К�зіқарақты оқырман қайта-қайта оқу-
дан жалықпайтын мәңгілік мұра қалдырған 
с�з зергерінің қай шығармасын алсақ та 
шы найы, жанымызға жақын. Балғын бала-
лық шақтың бал қызықтарымен баурап, �з 
иіріміне тарта түсетіні шындық.  

Кейде қанша уақыт, қанша заман �тсе 
де құндылығын жоғалтпайтын, оқырманы 
іздеп жүріп оқитын кітаптар болады. 
Бердібек Соқпақбаевтың шығармалары – 
осы еңбектердің қатарында. Google-ден 
қарасаңыз, автордың кітабы 68 тілге 
аударылған деген жазба бар. Ал Самал 
апайдың айтуынша, бүгінде 68 емес, 
қаламгер туындылары 80-ге жуық тілге 
аударылған.

– Екі кітаптың мұқабасы да тамаша 
шықты. Мұқабаны жасар алдында қазақтың 
үлкен суретшісі Досбол Қасымовқа арнайы 
тапсырыс беріп, «Менің атым Қожадағы» 
фильмнен салғыздық. «Балалық шаққа 
саяхат» кітабының мұқабасына қазақтың 
белгілі суретшісі Мейіржан Нұрғожиннің 
еңбегін пайдаландық. Кітапты шығарар 
алдында арнайы кездесіп, с�йлестім. Самал 
апай әр кітаптың қай жерде, қалай 
жазылғанын бәрін айтып, түсіндірді. Бұл 

полиграфистер арасында тәжірибе алмасу 
және ұлттық кітап нарығында отандық 
�ндірушілерді қолдау мақсатында Мәдениет 
және ақпарат министрлігінің қолдауымен 
«Атакент-Экспо» халықаралық к�рме 
компаниясы ұйымдастыратын «Ұлы Жібек 
Жолымен» халықаралық к�рме еліміздің 
руханияты мен мәдениетінің дамуы үшін 
жасалған игі қадамдардың бірегейі екені 
даусыз.  
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ОЙТОҒЫС

АДАМНЫҢ КӨЗІ – 
ДҮНИЕДЕГІ СЕЗІМДЕРДІ 

Сағызбай ҚАРАБАЛИН,
актер, Қазақстанның еңбек сіңірген артисі:

– Сағызбай ата, биыл саналы ғұмыры-
ңызды �нер жолына арнағаныңызға 45 жыл 
уақыт �тіпті. Осынау жарты ғасырға жуық 
уақыт ішінде �зін-�зі қалыптастырған Са ғыз-
бай Қарабалиннің �нердегі алғашқы қадамы 
қалай басталды? �зіңізді арманы орындалған 
бақытты актермін деп есептейсіз бе?

– Менің �нердегі алғашқы жолым 1971 
жылы Қуыршақ театрынан бастау алған еді. 
Сол жылдары «Қазақфильмнің» кешкі 
актерлік курсына оқуға түстім. Ал күндіз 
күнк�ріс қамымен жұмыс істеуге тура келді. 
Осы уақыт аралығында театр �неріне деген 
талпыныс басталды. «Қазақфильмде» оқып 
жүрген уақытта сол жылдары түсірілген 
режиссер Болат Мансұровтың «Құлагер» 
фильміне, кейіннен «К�ксерек» фильмінің 
түсіріліміне қатыстық. Қарап отырсам, екі 
жылғы �мірім құрылыс немесе �зге салада 
емес, �нер жолында �тіпті. 1973 жылы 
елімізге Мәскеуден М. Щепкин атындағы 
жоғары театр училищесі бір топ қазақ-
стандық студентті оқуға қабылдауға келді. 
Нәтижесінде, сол жылы мен аталған театр 
училищесіне оқуға түстім. Мәскеуде бес 
жыл бойы білім алып, оқуды тәмамдаған 
соң 18 баланы Арқалыққа (Торғай облысы) 
жіберді. �нердің нағыз жанашырына 
айналған �збекәлі Жәнібеков бізді театрға 
апарғаны есімде. Кейін 1988 жылы Торғай 
облысы таратылған соң театр Жезқазған 
облысына к�шірілді. Ол қазіргі Серке 
Қожамқұлов атындағы Жезқазған қазақ 
музыкалық драма театры. Мен мұнда 20 жыл 
бойы қызмет еттім. Арман ешқашан таусыл-
майды. Бір арман орындалса, екінші жаңа 
арман пайда болатыны рас. �сіресе, театр 
�нерінде қызмет ететін шығармашыл актер-
дің арманы ешқашан таусылмайды деп ой-
лаймын. Арман тоқтаса, демек шығарма шы-
лық тоқтады деген с�з. Кезінде 40 жылға 
жуық уақыт бойы режиссер Жанат Хаджиев-
тің қасында болдым. Оның мына дай бір 
қа натты с�зі бар: «Актерді �лтіру үшін р�л 
бер мей қойсаңдар болды». Актерге ешқан-
дай р�л берілмесе, уақыт �те келе ол �ше 
береді. Сондықтан актердің �мірі – сахна. 

Р�ЛДЕРІМДІ ХАЛЫҚ ДҰРЫС 
ҚАБЫЛДАСА – МИССИЯМНЫҢ 

ОРЫНДАЛҒАНЫ
– Жақында мерейтойыңызға орай Бейбіт 

�лкееваның «Бекзат болмыс иесі. Масадан 

корольге дейін» атты зерттеу кітабы жарық 
к�рді. �ріптестеріңіз сіз туралы «Сағызбай 
Қарабалин әзірге шығармашылық жолында 
«тоқтайтын» актер емес. Күн сайын жаңа 
қойылымдарда к�рініп жүр» дейді. Театр 
саңлағын �нерде «тоқтатпауға» себеп болған 
�мірлік миссияңыз қандай? �нердегі жүріп 
�ткен жолыңыз арқылы басты месседжіңізді 
к�рермен санасына жеткізе алдым деп 
ойлайсыз ба? 

– Бұл тұста к�рерменнің қойылымды 
қабылдауына байланысты деп ойлаймын. 
Егер к�рерменнен кері байланыс болмаса, 
біз р�лімізді ойдағыдай сомдай алмаға ны-
мыз немесе шығармамызды к�рермен 
жүре гіне жеткізе алмағанымыз, к�ңілінен 
шықпағанымыз деп білемін. 70 жасқа тая-
ған шағымда �мірімде жаңа дәуір бастал-
ғандай күй кештім. 2020 жылы Ғабит Мүсі-
репов театрына қызметке келген режиссер, 
к�ркемдік жетекші Фархад Молдағали мені 
к�ріп, кейіннен «Лир патшамды таптым» 
деп айтатын. Бұл кездері Азамат Сатыбалды 
театрымызға директор қызметіне тағайын-
далған еді. Ол Фархад Молдағалиды Сәбит 
Мұқанов атындағы Петропавл облыстық 
музыкалық драма театрынан Алматыдағы 
Ғабит Мүсірепов театрына ауыстырып, 
к�ркемдік жетекші ретінде жұмысқа 
орналастырды. Фархад Мәскеу сахнасында 
Шекспирдің «Лир патшасын» Константин 
Райкин сомдағанын к�рген екен. Шығар-
маны ұнатқан Фархад алдына «Қалай болса 
да, мен осы қойылымды сахналауым керек» 
деген мақсат қойды. Осыдан кейін ол маған 
Лир патшаның р�лін ұсынды. Лир патша-
ның р�лін сомдау деген – бақыт. Ал сондай 
ерекше бақыт маған да бұйырды. Шынында, 

2020 жылдан бастап мен үшін б�лек кезең 
басталғандай. Менің р�лдерімді халық 
дұрыс қабылдаса, к�ңіліне қонса – 
миссиямның орындалғаны. 

Р�ЛДЕРДІҢ ЕШБІРІ 
БОЛМЫСЫМА 

САЙ КЕЛМЕЙДІ
– �нер – актер үшін �зін-�зі танудың 

құралы бола ала ма? Бүгінге дейін сомдаған 
р�лдеріңіз арқылы �зіңізді танып, терең 
болмысыңызды толық аша алдым деп 
санайсыз ба?

– Мен сомдаған р�лдердің ешбірі бол-
мысыма сай келмейді. Театр мен кино 
сахна сындағы р�лдерде мен басқа адаммын. 
Осыған дейін сомдаған бірде-бір р�лімнің 
�мірім мен жеке болмысыма ешқандай 
ұқсастығы жоқ. �рбір р�ліме дайындық 
барысында кейіпкердің табиғатын зерттей-
мін, оның ойын, әдет-ғұрпын, қимылын, 
жүрген жүрісі мен с�йлеген с�зін бойыма 
қалыптастырамын. Бірақ р�л қалыптасқан 
кейіпкерден емес, менің бойымнан шығуы 
тиіс. 

– �зіңізді театр сахнасында ғана емес, 
кино саласында да бір-біріне ұқсамайтын 
әрқилы образдарыңыз арқылы жақсы біле-
міз...

– Кейінгі кездері кинорежиссерлер мені 
к�біне мистикалық фильмдерге жиі 
шақыратынын байқаймын. Мәселен, 
олардың қатарында «Жезтырнақ», «5.32» 
және т.б туындылар бар. Шынымды айтсам, 
бастапқыда «5.32» веб-сериалында қані-
шердің р�лін сомдауға қарсылық білдірдім. 
Себебі әр р�лді ойнау үшін кейіпкердің 
мінез-құлқын барынша бойыма сіңіруге 

тиіспін. Сол кейіпкерге айналып, оның 
ойымен жүруім қажет. Бірақ р�лді сомдап 
болғаннан кейін кейіпкердің мінез-құлқын 
бойымнан алып тастаймын. Веб-сериал 
режиссері �лішер Утевтің �зі хабарласып: 
«Аға, сіз Голливудтың туындыларын қара-
ңызшы. �лемге әйгілі актерлер кинода қа-
нішердің де р�лін сомдайды. Бұл – маман-
дық. Сіз бұл р�ліңіз арқылы қані шерге 
айналып кетпейсіз», – деді. Осыдан кейін 
мен веб-сериалға түсуге ұсынысты қабыл 
алдым. Маған берілген р�л �з жан дүниемнен 
шынайы шыққанға дейін мен кейіпкердің 
образын сырттан іздеймін. Осылайша, мен 
р�лімді әрі қарай дамытамын. 

АЛА С�МКЕ 
АРҚАЛАП КЕТКЕН КЕЗДЕР ДЕ 

БАСТАН �ТТІ
– Осы ретте бүгінгі киноиндустрия тыны-

сына тоқталсақ. Сонау 90-жылдардағы қазақ 
киносының ахуалын да �з к�зіңізбен к�рдіңіз. 
�ткенімізбен салыстырсақ, қазіргі кино 
саласында �рлеу бар. Дей тұрғанмен, саны 
артқанмен кейде сапасыз дүниелердің шеті 
к�рініп қалатыны жасырын емес…

– 90-жылдары Қазақстан киноиндус-
триясы ғана емес, театр саласы да қиын 
жағдайға тап болды. Театрдағы қызметіміз-
ден б�лек күнк�рістің қамын ойлап ала 
с�мке арқалап кеткен кездер де бастан �тті. 
Сол жылдары театрда жаңа қойылым қоюға 
қаражат болмады. Театр әртістерінің айлық 
жалақысы небәрі 7-8 мың теңге к�лемінде 
еді. Тіпті, осы жалақының �зін тауып бере 
алмайтын жағдайға жеттік. Ал қолас-
тындағы қызметкерінің жалақысын тауып 
бере алмай отырған театр қалайша жаңа 
қойылымдарды жарыққа шығармақ? Қо-

йылымдарға театрдың бұрынғы декора-
цияларын қайта �згертіп қолдану арқылы 
күнімізді к�рдік. Бір қызығы, сол кезеңде 
Жанат Хаджиев «Қозы К�рпеш-Баян сұлу» 
қойылымын, сондай-ақ атақты «Қыз 
Жібегін» сахналады. Ол 1986-1987 жылдары 
қазақ театр �неріне реформа алып келді. 
1991 жылы «Қозы К�рпеш-Баян сұлу» қо-
йылымын басқаша форматта қайта жа-
рыққа шығарды. 2004 жылы 50 жасқа қара-
ған шағымда Ғабит Мүсірепов театрына 
қызметке келсем, осы жылдан бастап менің 
кинодағы �мірім басталды. �нердегі басты 
мәселе – сан мен сапа. Расында, алғашқы 
жылдары экранға шыққан туындылардың 
сапасы мәз болған жоқ. �лі күнге дейін 
ақсап келе жатқан жағдайлар бар екені де 
жасырын емес. Кез келген кинопродюсер, 
кинорежиссер болмасын �зі түсіретін 
фильмге актер шақырғысы келетінін, бірақ 
оған қалтасы к�термейтінін айтады. 
Сондықтан кино мен театр саласындағы 
к�птеген мәселенің түпкі шешімі қаражатқа 
келіп тіреледі. Қазір «шүкір» дейміз, 
фильмдер мен телехикаялардың сапасы 
жақсарды. Мен биыл кино саласында т�рт 
бірдей жобаға қатыстым. 

– «5.32» веб-сериалында сомдаған р�-
ліңізден кейін халық сізді қалай қабылдады?

– Шынымды айтсам, к�шеде жүре 
алмадым (күлді). Мен қаланың сыртқы 
б�лігінде, ауылды жерде тұрамын. Бірер 
аптадан кейін веб-сериалды к�рген балалар 
мені тани бастады. �лі күнге дейін авто бус-
тың ішінде менен к�з алмай қарап тұра-
тындар к�п. «5.32» веб-сериалы мені елге, 
әсіресе жас буынның арасында таны мал 
етті. Алайда экрандағы р�лімді сомдау мен 

Биыл қазақ театр сахнасында қайталанбас 
рөлдері арқылы көрермен жүрегінен орын таба 
білген актер, сәулелі ғұмырын театр мен кино 
саласына арнаған өнер майталманы Сағызбай 
Қарабалин жетпістің белесіне шықты. Терең әрі 
мазмұнды қойылымдарда сомдаған рөлдері арқылы 
көпшіліктің ықыласына бөленген актер бүгінде 
Алматы шаһарындағы Ғабит Мүсірепов атындағы 
Қазақ мемлекеттік академиялық балалар мен 
жасөспірімдер театрында жемісті еңбек етіп келеді. 
Таяуда ғана Сағызбай атамыздың мерейтойы 
аясында актер шығармашылығына арналған 
«Бекзат болмыс иесі. Масадан корольге дейін...» 
атты зерттеу кітабы оқырман қауымға жол 
тартты. Бүгінге дейін Сағызбай ата 
киноиндустрияда «Алпыстан асып 
барамын», «Первый отрицательный», 
«5.32», «Жат бауыр-2», «Жел тоқтаған 
жер», «Слово офицера», «Күй ғұмыр», 
«Жезтырнақ», «Сәке 2», «Ва банк», 
«Слепой эстошник» және тағы 
басқа фильмдер мен телехикая -
ларда сомдаған ерекше 
рөлдерімен танылды. Біз де 
айтулы мерейтойына орай 
театр саңлағы Сағызбай 
Қарабалинмен кездесіп, 
сүбелі сұхбат құрып 
қайтқан едік. 
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үшін оңайға соққан жоқ. Адамның к�зі – 
ішкі жан дүниедегі сезімдерді жеткізуші. 
Кейіпкердің қуанышы мен қайғысын бо-
йыңа сіңіріп, �зің арқылы сыртқа шыға-
руың – к�зің арқылы белгілі болады. Мен 
сомдаған қанішердің бойында қаніпезерлік, 
яғни адам қанына құштарлық сезімі бар. 
Оның жан дүниесі адамды бауыздап, 
қанның атқылағанын к�ргеннен ләззат 
алады. Түсірілім барысында мен сол ішкі 
күйді �н бойымнан �ткізіп, барынша 
сезінуім қажет болды. Егер мен бұл сезімді 
сезіне алмасам, к�рермен де р�лдің 
шынайылығына сенбейтіні анық. 

�ЗЕКТІ М�СЕЛЕНІ 
ОРТАҒА САЛҒЫҢ КЕЛСЕ, 
М�ДЕНИЕТТІ ҰМЫТПА

– Қазақта «Шымшық сойса да, қасапшы 
сойсын» деген нақыл бар. Алайда қазіргі 
киноиндустрияның айналасында кәсіби білімі 
мен тәжірибесі жоқ әнші-блогерлер қаптап 
кеткен жоқ па?

– Жақында әлеуметтік желіні ашып 
қалсам, жас қыздар мен жігіттер мәде ниет-
сіздік танытып, әкімді жағасынан алып 
жатыр. �кінішке қарай, олар «блогер» 
деген атына сай келмейді. Тіптен блогер 
емес, құдды бір нағыз арандатушы, бүлікші 
секілді. Тырнақ астынан кір іздеп, �згелерді 
бір-біріне айдап салады. Егер қоғамдағы 
�зекті мәселені ортаға салғың келсе, ең 
бастысы мәдениетті ұмытпауы керек екенін 
айтқым келеді. Сосын тыңдай білу, дұрыс 
с�йлей білу маңызды. Елімізде блогерлердің 
іс-әрекетін заңдық тұрғыда бақылауға алу 
қажет деп ойлаймын. Олардың қоғамда 
�зіндік мәртебесі болғаны ж�н. Ел ішінде 
кез келгенінің блогер атанып кетуі құптар-

лық емес. �йткені олар халық арасында 
шындыққа сәйкес келмейтін, бізге, ұлты-
мызға кері әсерін тигізетін жалған ақпарат 
таратуы мүмкін. Бұл ретте заң органдары 
осы мәселеге к�ңіл б�лсе екен деймін. 
�рине, к�пшілік алдында жүрген блогердің 
барлығына бірдей күйе жаға алмаймын. 
Олардың қатарында әдепті, сауатты 
блогерлер де баршылық. Қазақтың ежелден 
келе жатқан «бір құмалақ бір қарын майды 
шірітеді» деген мақалы бар емес пе?! Бір 
блогердің іс-әрекетін, с�зін ұнатпаған адам 
екінші блогердің контентін қарағысы 
келмеуі мүмкін. Керісінше, екіншісі білімді 
болар. Сондықтан блогер ең біріншіден, 
мәдениетті, екіншіден білімді, үшіншіден, 
заңды жақсы білуге тиіс. Қазіргі киноин-
дустриядағы тағы бір назар аударарлық 
мәселе – білімі мен актерлік шеберлігі жоқ 
адамдарды р�лге алудың қажеті жоқ. Актер 
деген мамандықтың атына кір келтіретіндер 
бар. Осы мәселеге келгенде қарның ашады. 
Иә, кейде нағыз тума талант, жастайынан 
�нерге берілген кішкентай талантты 
балалар кездеседі. Егер баланың білімі жоқ, 
бірақ кейбір кәсіби актерлерге қарағанда 
ішкі жан дүниесі экран арқылы к�рерменге 
жетіп тұрса, р�лге неге алмасқа?! 

– Ата, жетпістің белесіне шыққан күллі 
ғұмырыңызда «әттеген-айлар» к�п болды ма? 
�кінішпен еске алатын, орындалмай қалған 
арманыңыз бар ма?

– �мір «әттеген-айларсыз» болмайды. 
Жұмыс барысында немесе отбасы мәселе-
сінде қиындықтар кездесуі мүмкін. Осы 
күнге дейін қатты �кінішке берілетін күр-
делі жағдайларды бастан �ткермеппін. 
Кейде балаларыңның мамандық таңдауда 
�з ізіңмен жүргенін қалайсың. Бірақ ба-
ланың бойында талпыныс болмаса, «�з 
мамандығыңды �зің таңда, ол �зің қалап 
таңдаған сала болсын» деймін. 

– Балаларыңыз жайлы айтып қалдыңыз, 
білуімізше, сіз үйдің тұңғышысыз. �улетте 
�нерге жақын адамдар бар ма?

– Иә, отбасымызда �нерге жақын 
жандар бар. Отбасымда әкем Махмет 
Қарабалин мен анам Ағипа Қарабалина 90 
жасқа қараған шағында �мірден �тті. От-

басымызда бес ұл, бес қыз бар. Мен үйдің 
тұңғышымын. Менен кейін бес ұл, бес қыз 
туды. Бес ұлдың бірі Алмас-Болат Қара-
балин жол апатына түсіп, кейіннен алған 
жарақатының әсерінен жас кезінде �мірден 
�тті. Сол інімді театрдың гастрольдік ісса-
парларына �зіммен бірге ертіп жүретінмін. 
Осының арқасында Алмас-Болат Қара-
балин Бексұлтан Жакиевтің «�ке тағдыры» 
қойылымында Жеңісбектің қасында 
жүретін балалардың бірінің р�лін сомдады. 
Расында, ол театрға жастайынан үйір бол-
ды. Егер Алмас-Болаттың к�зі тірі болса, 
қазір нағыз �нер майталманы, талантты 
актер болар ма еді?! Тіпті, менен екі есе 
асып түсер еді. Себебі ол �нерді менен де 
артық жақсы к�рді. Бірақ қара шаңырақта 
қалатын ұл болған соң әке-шешеміз оны 
ешқайда жібермеді. Кейінірек Алмас-Болат 
ауылда бір емес, екі халық театрын ашты. 
Бүгінде інімнен туған балалар да музыкаға 
әуес. Артында қалған балалары інімнің 
жолын жалғады. Менен кейін �мірге келген 
Жолдас есімді інімнің ұлы �сет Қарабалин 
қазір «Заман» тобының әншісі. Қазір ұлым 
театрда дыбыс режиссері қызметін атқара-
ды. �зірге әулетімізде актер атанған ешкім 
жоқ. Шын мәнінде, актерлік �нер – оңай 
мамандық емес. Актер болу үшін балаларым 
менің �мір жолымдағы баспалдақтардан 
�туі қажет. Сонда ғана �зің ойлаған мақсат-
қа, нәтижеге қол жеткізуің мүмкін. 

АУЫЛДЫ ЕЛДІ МЕКЕНДЕРДЕ 
НАҒЫЗ ТАЛАНТТАР 

К�П КЕЗДЕСЕДІ
– Ата, �нер әлеміне қадам басқысы 

келетін, актер болуды армандайтын �скелең 
ұрпаққа қандай ақыл-кеңесіңізді айтар 
едіңіз? Актердің бойынан табылуға тиіс ма-
ңыз ды үш қасиетті атап к�рсете аласыз ба?

– Бұл мамандықтың тереңдігін бірер 
с�збен айтып жеткізе алмайсың. Актерге 
қажет қасиеттер баланың �не бойында жас 
кезінен бастап қалыптасады. Ішкі жан 
дүниесі осы бір �нерге жетелейді. �кініш-
тісі, бойында актерге қажет қабілет пен 
таланты бар кейбір адамдар �з жолын тап-
пай, басқа салаға бет бұрып жатады. 
�сіресе, ауылды елді мекендерде нағыз 
таланттар к�п кездеседі. Актерге қажет 
негізгі үш қасиет: к�ре білу, ести білу, сезе 
білу. К�рген сәтте жай ғана қарау емес, 
адамның ішкі жан дүниесінің сезімін к�ре 
білу қажет. Жоғарыда аталған үш сезім 
актерлік �нерде маңызды орынға ие. 
Сахнада актерге қажетті тағы бір маңызды 
үш әрекет бар: с�з әрекеті, ой әрекеті, іс-
қимыл әрекеті. Бұл әрекеттерсіз қойылым 
сәтті жүзеге аспайды.

– �ңгімеңізге рақмет! Ғұмырлы болыңыз! 

Сұхбаттасқан
Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

ІШКІ ЖАН 
ЖЕТКІЗУШІ
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РУХАНИЯТ

Ж ы л  с а й ы н  ш е т е л д і к  1 5 
фильм ді қазақ тіліне дубляждауға 
мем лекеттік қолдау арқылы бюд-
жеттен шамамен 443 млн теңге 
б�лінген. Алдағы 2025-2027 жыл-
дарға осы мақсатты жүзеге асыруға 
жоғарыда аталған сома к�лемінде 
қаражат тағы к�зделіп отыр. 
Ал айда 2023 және 2024 жыл дары 
аталған қара жат игерілмей, толы-
ғымен бюд жет ке қайтарыл ған, 
яғни мем лекет қолдауымен соңғы 
екі жылда бір де-бір шетелдік 
фильм қазақ тіліне аударылмады, 
к�рерменнің әлем дік танымал 
кинотуындыларды ана тілінде 
к�ру құқығы ескерілмей отыр. 
Осы орайда сенатор Айгүл Жарыл-
қа сынқызы жауапты мин ис тр-
ліктен қаражат тың қатары нан екі 
рет бюджетке қайтарылу се бебін 
және алдағы жылдарға қа рас-
тырылған бюджетті игеру бой ын-
ша жоспарларын сұраған еді. 

Бұл сұраққа Мәдениет және 
ақпарат вице-министрі Қанат Ыс-
қақов жауап берді. Ол қаражат тың 
игерілмей жатқанын растады. 
Оның айтуынша, расында да, 
былтыр министрлік Голливудтың 
15 блокбастері мен анимациялық 
фильмдеріне қаражат б�лген.  
Ал айда тиісті аудару жұмыстары 
жүр гізілмеген. Сондықтан бұл қа-
ра жат бюд жетке қайтарылған.

– Басты себеп – ең алдымен, 
голливудтық немесе анимациялық 
фильмдерді қазақ тілінде аудару 
үшін бірнеше қатаң шарт бар. Бі-
р ақ бізде екі үлкен қиын шарт бар. 
Ірі дистрибьютор лық ком пания-
лар бұл шартты іске асыруға мүм-
кіндігі жоқ. Бірінші шарт – әрбір 
туынды қазақ тілінде аудару ал-
дында онлайн сауалнама �туі ке-
рек. Ол бірнеше айға созы ла ды. 
Екінші шарт – тек үлкен рей тинг 

ала алатын немесе Голли вуд туын-
дылары ғана аударылатын кино 
немесе анимациялық туын ды бо-
л уы керек. Осы екі шартты орын-
дау үшін 3-4 ай �теді. �рине, ол 
кезде туын дының тұсаукесері де 
�тіп кетеді. Сондықтан министрлік 
Мә жіліске тиісті заң жобасын ен-
гізіп, екі норма бойынша оңтай-
лан дыру немесе жеңілдету жұ-
мыстарын жүргізуде. Бұл мәселені 
біз бақылауға аламыз. Тиісті заң-

намалық �згерістер енгізіп, б�лін-
ген қаражатты тиянақты, орынды, 
нәтижелі жұмсауды мақсат ете-
міз, – деді Қанат Ысқақов. 

Вице-министр, қазақ тіліне 
сұраныс к�бейген соң, дистри-
бьют орлік компаниялар фильм-
дер ді �з қаражатына аударуды 
қолға алып жатқанын айтты. 

Бұған дейін Мәдениет және 
ақ парат министрі Аида Балаева 
анимациялық фильмдер мен ки-

но ларды қазақ тіліне дубляждау 
процесінде �згерістер енгізілгенін 
хабарлаған еді. Жаңашылдықтар 
компанияларды отандық нарық 
үшін сапалы контент �ндіруге к�-
бірек тартуға к�мектесетінін не-
гізге алды. Бұл мемлекеттік тіл дегі 
контентке сұраныстың бүгінде 
80% екенін ескере отырып жасал-
ғанын атап �тті. 

Министрдің с�зінше, елімізде 
шығармашылық индустрия қар-
қын ды дамып келеді. Алайда осы 
бағыттарды дұрыс жүйелеу керек. 
Индустрияда анимациялық филь м-
 дер жасайтын коммерция лық ком-
паниялар, Ұлттық кино орта-
лығының қолдауымен әзір лен ген 
материалдар бар. 2024 жылға дейін 
Мәдениет министрлігі дайын жо-
ба ларды қабылдағандықтан, олар-
дың сапасы мен идеялық маз мұ-
ны на к�п к�ңіл б�лінбеген. К�п -
теген туынды, соның ішінде ани-
ма циялық фильмдер халықаралық 
конкурстарға қатысу мақсатында 
жасалды. Арасында кең прокатқа 
бағыт талмаған авторлық фильм-
дер де болды. 

– Қазіргі таңда 10 тақырыптық 
бағыт та сценарий байқауларын 
ұйымдастырып жатырмыз. Маз-
мұн ды жіті бағалап, �ндіріс ке-
зең ін де сапасын бақылаймыз. 
Егер �нім талаптарымызға сәйкес 
кел ме се, ол қаржыландырылмай-
ды,  – деді министр. 

Аида Балаеваның айтуынша, 
қазақша контент сұранысқа ие 
болып отыр, аудиторияның 80%-ы 
шығармашылық �німді мемлекет-
тік тілде тұтынады. 

– Кино, �нер – бұл, ең алды-
мен, қазақ тілі және нарық та со-

қазақ тіліндегі �німдерді қолдап, 
сұраныс туындатса, дубляж саласы 
да қарқынды дамып, мемлекеттік 
тілдің мәртебесі арта түседі. Сон-
дықтан бұл мәселе шығармашылық 
топтардың ғана емес, жалпы хал ы-
қ тың да назарында болуға тиіс. 
Халықтың қазақ тіліндегі кон-
тент ке сұранысы ел мәдениетінің 
даму ы на жаңа серпін берері с�зсіз.

Дубляж режиссері Шах-Мұрат 
Ордабаев қазақ дубляж �нерінің 
дамуындағы негізгі мәселелер мен 
болашаққа бағытталған ұсыныс-
тарды атап �тті. Оның айтуынша, 
дубляж – үлкен шығармашылық 
ұжымның еңбегі және бұл салада 
аянбай жұмыс істеп жүрген білікті 
мамандар жетерлік. Дегенмен бұл 
еңбекті тиісті деңгейде қолдау 
жетіс   пейді, ал дубляж заң жүзінде 
қорғалмаған.

− Дубляждың дамуына еңбек 
етіп жүрген актерлар мен аударма-
шылардың ізденісіне к�ңілім 
тол ады. �йтсе де, отандық дубляж 
�нер  іне мемлекеттік деңгейде 
қол дау аз, тіпті ол заң жүзінде қор-
ға лмаған. Мәселен, кинотеатрлар-
дағы шетелдік фильмдерді әрбір 
к�рермен тұтынушы ретінде қа-
зақша немесе орысша к�руге құ-
қылы. Осы тұста, к�бінесе қазақ 
к�рермендерінің құқы бұзылады. 
Яғни, осы мәселені заң жүзінде 
рет тей алмай отырмыз. Сондай-ақ 
к�бінесе кино компаниялар �з 
туындыларын қазақша түсіруге 
ынталы емес. Фильмді орысша 
ұсынсақ, к�рерменнің қарасы 
бас ым, пайда мол болады деп ой-
лайды. Бұл – қате түсінік. Қазір 
уа қыт �згерді, жыл санап мем ле-
кеттік тілдің мәртебесі биіктеп 
келеді. Мәдениет саласына жауап-
ты мамандар шетелдік фильмдерді 
ана тілімізде дубляждау мен отан-
дық туындыларды қазақша түсіру-
ге маңыз беріп, оны жан-жақты 
зерт теп, шешкені ж�н деп ойлай-
мын, – дейді режиссер.

Дегенмен қазақ тіліне дубляж 
жасаймыз деп б�лінген қаржының 
игерілмей қалғаны к�ңілге қоным-
сыз. Сенатор Айгүл Қапбарова 
орын ды мәселе к�теріп отыр. 
Дубляж режиссері Шах-Мұрат 
Ордабаев айтқандай, әрбір к�р ер-
мен тұтынушы ретінде қазақша да 
к�руге құқылы. Осы тұрғыдан 
келгенде, қазақ тіліне дубляждау 
мәселесін орынды шешкен дұрыс.

Поэзия падишасының мәңгі 
�лмес даңқын ұлықтауға арнал-
ған бұл жобаның авторы Фариза 
ақын  ның �зі болатын. Ақынды 
білетіндер оның ақиқатшыл ас-
қақ поэзиясымен ғана емес, жас 
дарындарды қамқорлап, қанат 
бітірген бірегей болмы сымен де 

жақсы таныс. 2009 жылы Фариза 
Оңғарсынова елорда т�рінде 
«Фа ри за ның ақын сіңлілері» де-
ген үлкен кеш ұйым дастырып, 
оған еліміздің әр түк пірінен ақын 
қыздарды шақырған еді. Биыл 
Қазақстан Жазушылар одағы 
ақынның бастамасын жал- 

ғас ты рып, Атырау қаласында Ал-
маты, Астана, Шымкент, Тараз 
қала ларынан ақын қыз дарды 
Жай ық бойындағы �лең сүйер 
жұрт шылықпен таныс тырды. 
Поэ ти калық кеште бел гілі ақын-
дар Оңайгүл Тұржан, Жанат 
�скер бекқызы, Танаг�з Ілиясова, 
Бақытгүл Бабаш, Гүл манат �уел-
хан, Ғайни �лімбек қызы, Жан-
ай ым Ауғанбай, Эльмира Есқо-
жае валар �лең оқыды. 

М.Асаубаева атындағы креа-
тивті орталыққа алты жүзден ас-
там жырсүйер оқырман жинал ды. 
Жыр кешін Атырау облысы 
әкімінің орынбасары Дарын 
Шамұратов ашып, Фариза ақын 
туған �лкенің атынан ұйым дас-
тырушыларға алғыс білдірді. Қа-
зақстан Жазушылар одағының 
Басқарма т�рағасы Мереке Құл-
кенов ақындарды құттықтап, 
ал  ғыс хаттар табыс етті. Кеште 

ақынның с�зіне жазылған әндер 
орындалып, Махамбет атындағы 
академиялық қазақ драма театр ы-
ның артистері �нер к�рсет-
ті.

«Фариза және ақын сіңлілері» 
поэтикалық кешінің аясын-
да Х.Досмұхамедов атындағы 
Атырау университетінде және 
С.�тебаев атындағы мұнай-газ 
университе тінде ақын қыздармен 
кездесулер және шеберлік сы-
н  ып  тары �тті. Сондай-ақ �ңірдің 
киелі орын дары Алтын Орданың 
к�не аста насы Сарайшыққа, 
қазақ рухы ның алдаспаны Ма-
хам бет тің сүйегі жерленген 
Қа рой даласына экскурсиялар 
ұйым  дас тырылды.

Ақын қыздардың жыр кеші 
«Фариза – рух жанартауы» атты 
республикалық әдеби-танымдық 
конференция мен салтанатты 
жиынға ұласты.

�.МҰХАМБЕТ

АТЫРАУДА
АҚЫН ҚЫЗДАР –

ҚАШАН ОҢАЛАДЫ?

Көрнекті ақын, Қазақстанның халық жазушысы, 
Мемлекет және қоғам қайраткері, Мемле кеттік 
сыйлықтың лауреаты Фариза Оңғарсынованың 
туғанына 85 жыл толуына орай ақынның туған 
жерінде «Фариза және ақын сіңлілері» атты 
республикалық жыр кеші өтті. Поэтикалық кешті 
Атырау обл ыс тық Мәдениет және тілдерді дамы-
ту басқармасының тапсыр ысы мен, Азаматтық 
бастама ларды қорғау орталығының қолдауымен 
Қазақстан Жазу шылар одағы ұйымдастырды.

ҚАЗАҚША
ДУБЛЯЖ

ған бағдарланған. Біз барлық 
�нім деріміздің қазақ тілінде де, 
орыс тілінде де болуына мүдде-
ліміз, – деді министр. 

Бұған дейін Қазақстанда 
к�р ер мендер қазақ дубляжы бар 
фильм   дерді елемейтіні айтылып 
келген еді. Кино сарапшыларының 
айтуынша, қазақ дубляжының 
тағдыры тікелей халықтың белсен-
ділігі мен талғамына байланысты 
да болып отыр. Егер к�рермен 

Мемлекет басшысы «Әділетті Қазақстанның экономикалық бағдары» атты 
Жолдауында елдегі креативті индустрияны дамыту жөнінде бірқатар тапсырма 
берді. Бұл орайда Мәдениет және ақпарат министрлігінен арнайы департа-
мент ашылып креативті индустрияны дамыту бойынша арнайы тұжырымдама 
қабылданған болатын. Құжатта креативті индустрияның Қазақстан экономикасына 
қосар үлесін 2025 жылға қарай 5%-ға, креативті индустрияларда жұмыспен қамтуды 
4%-ға дейін ұлғайту көзделген болатын. Сенат депутаты Айгүл Қапбарова Мәдениет 
және ақпарат министрлігіне креативті индустрияның маңызды саласының 
бірі�– шетелдік блокбастерлерді қазақ тіліне дубляждау мәселесі аясында сауал 
жолдаған болатын. 

Әсет ҚАЛИ
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ӘУЕЗЕ

Біздің заманымызға дейінгі 
356 жылдың 21 шілдесіне 

қа ра ған түні Грекияның Эфес қа-
ла сында әлемнің жеті кереметінің 
бірі саналатын Артемида ғиба дат-
ха насы �ртке оранды. Осылайша, 
Ли дия патшасы Крездің де меу ші-
лі    гімен салынған, құрылысы 120 
жыл ға созылған, бір ғасыр бойы 
күл лі әлемді кереметіне тәнті ет-
кен ғибадатхана бір түнде жермен-
жек сен болды. Адамзат �нерінің 
баға жетпес бейнесіндей болған 
ғибадатхананы Герострат есімді 
жер гілікті тұрғын �ртейді. �мірі 
сәт сіздіктерден к�з ашпаған ол 
ғибадатхананы тарихта қалып, �з 
атын шығару үшін �ртегенін 
айтқан. Қылмыскерді жазалау 
үшін қала басшылығы мен тұр-
ғын дары оны �лім жазасына ке-
сіп, енді оның атын атамауды 
жә не ол туралы деректі келесі 
ұр    паққа жеткізбеуге серттеседі. 
Тіп ті, ресми құжаттарға есімін 
ен гізбей «Ғибадатхананы �ртеген 
бір есалаң» деп қана жазып қояды. 
Алайда Геростраттың аты тарих 
бетінде жағымсыз бейнеде болса 
да, мәңгілікке сақталып қалады. 
Тіп ті, Рим жазушысы Виктор 
Мак симнің бүкіл әлемге тараған 
кі та бында Геростраттың атағын 
одан бетер әйгілей түседі. Осы-
лай ша, ғибадатхана құрылысында 
қол таңбасы қалған сол заманның 
ең атақты шеберлерінің ешбірі ел 
есін де қалмай, Артемида ғиба дат-
ха на сы десе, тек Герострат есімі 
ар қылы айтылатын дәрежеге жет-
ті. Демек, тарихта қалуды ойлаған 
«есалаң» �з мақсатына жетіп, 
оның атын келесі ұрпаққа жет кіз-
беу әрекетіне мықтап кіріскен 
қа ла басшылығының мақсаты 
мүлде орындалмаған күйі қалады. 
Бұл мысалдан байқағанымыздай 
әл дебір ақпаратты жасырып, қан-
ша тыраштанғанымызбен оған 
деген қызығушылықты, назарды 
бұ рып әкете алмайтындығымызды 
к�р сетеді. Енді бұл құбылыстың 
Ст рейзанд эффектісі деп аталған 
тарихын баяндасақ. 

СТРЕЙЗАНД ЭФФЕКТІСІ 
ҚАЛАЙ ПАЙДА БОЛДЫ?

2002 жылы танымал фотограф 
Кен нет Адельман California Coas-
tal Records Project жобасы аясында 
Ка лифорния жағалауындағы то-
пы  рақ пен қыртыстардың эрозия-
сын зерттеу үшін әуеден к�птеген 
су  рет түсіреді. Жобаның сайтында 
Ка  лифорния жағалауындағы әр-
түр лі үймен 12,2 мыңға жуық фо-
то  сурет жарияланды. Суреттердің 
бі ріне әнші, әртіс, бірнеше та ны-
мал халықаралық марапаттарды 

ге болатындай. 2022 жылы кино 
ак тері, продюсер, режиссер Нұр-
тас Адамбай «Базз Лайтер» му льт-
фильміне тыйым салу керек деген 
бас тама к�терді. Бұған себеп, 
атал мыш мультифильмде біржы-
ныс тыларды насихаттайтын к�рі-
ніс тің болуында. Елімізде актер 
бас таған пікірталас қызу тал қы ла-
нып кетті. Кейбірі бұл эпизодтың 
бейнежазбасын жүктеп салып, 
артық ештеңе байқамағандығын 
ай тып жатты. Бұған дейін бұл му-
льт фильмнен бейхабар жұрт сол 
пі кірталастың арқасында жа па-
тармағай ғаламтор беттерінен әлгі 
анимациялық �німді іздестіре 
бас тады. Осылайша, тыйым са-
лыну ға тиіс �нім лезде танымал-
дық қа ие болды.

«АРТЫҚ ҚЫЛАМ ДЕП, 
ТЫРТЫҚ ҚЫЛМА»

Стрейзанд әсері бірнеше фак-
тор ға байланысты пайда болып, 
да миды. Біріншіден, интернеттен 
ақ паратты із қалдырмай жою �те 
қиын. Екіншіден, белгілі бір нәр-
сеге тыйым салу табиғи түрде 
адам ның наразылығын оятады. 
Стрейзанд эффектісі, ең алдымен, 
мына жағдайда пайда болады: 
ақпаратты жасыру әрекеттері әді-
летсіз болғанда немесе заңсыз 
бо лып к�рінгенде, сондай-ақ ақ-
па рат дау туындатқанда. Сарап-
шы лар эффектінің пайда болуын 
ақ параттың айналымына бай ла-
нысты түсіндіреді: «Сіз бірдеңені 
жоқ қа шығара бастағанда, сіз те-
ріс ке шығарғаныңызды тағы бір 
рет қайталауға мәжбүр боласыз. 
Осы  лайша, сіз тағы да �зіңізге 
жә не ақпарат таратушыға назар 
ау дарасыз», – дейді олар. 

Сарапшылар «Стрейзанд 
эффектісінен қалай қор-

ғануға болады?» деген сұраққа 
бы лай деп жауап береді: «Егер 
әл дебір компания немесе танымал 
тұлға желідегі беделімен үнемі 
және дұрыс жұмыс істесе, оның 
Ст рейзанд әсеріне ұшырау қаупі 
аз. Дегенмен бұл үшін бірқатар 
ал дын алу шараларын жасаған 
ж�н. Атап айтқанда: әрқашан 
ашық тық саясатына сәйкес әре-
кет етіңіз, ақпаратты жасыруға 
ты    рыспаңыз. БАҚ-тың барлық 
сұра ғына байыпты жауап беріңіз. 
Кері байланысты бақылау арқылы 
беделмен жұмыс істеудің ең тиімді 
әдіс тері мен құралдарын үнемі 
қол    даныңыз».

P.S:
Иә, интернет дәуірінде 

ақ парат  тың таралуын шектеу 
мүм кін емес. �детте, жағымсыз 

ақпа рат  ты тек бір ресурстан алып 
тас тауға болады, бірақ ол с�зсіз 
бас қа жерде пайда болатынын, 

ақ паратты жасыруға деген 
ұмты лыс оған деген 

қызығушылықты арттыратынын 
ұмытпағанымыз ж�н. 

Ғұмырын өлеңге арнаған, жан сыры мен бар мұңы жырында көрініс тапқан Хәкім 
Абай: «Өлең шіркін – өсекші, жұртқа жаяр, Сырымды тоқтатайын айта бермей» 
деп өзін сабырға шақыратыны бар емес пе? Ал біздің өміріміз «айшылық алыс 
жерлерден жылдам хабар алғызған» бүгінгі ақпарат ғасырында әлеуметтік желі 
арқылы көпшіліктің көз алдында сырғуда. Барлық құжат пен қызмет сандық 
технологияға ауысқан цифрлық қоғамда «Сырымды тоқтатайын айта бермей» 
дегеніңізбен жарияға жар салмайтын, жасырып қалар сырыңыз да әшкере 
болып жататыны жасырын емес.  Яғни, қоғамның «өсекшісі» – әлеуметтік желі. 
Газетіміздің өткен жұмадағы санында қандай да бір затқа тыйым салу – сол 
затқа деген назарды бұратынын ғылыми дәлелдемелермен мысал еттік. Ендігі 
айтпағымыз, осы ұғыммен сабақтасып жатқан қоғамдық құбылыс жайлы болмақ. 
Мәселен, сіз қанша жерден әлдебір ақпаратты жасырғаныңызбен, соншалық сол 
ақпаратқа деген қызығушылықты үдете түсетінін білесіз бе?

Наурызбек 
САРША

Стрейзанд эффектісі: 

ақ  паратқа деген қызығушы лық-
тың артуы», – деп түсіндірді ол. 
Осы лайша, бұл қоғамдық құбы-
лыс ретінде айналымға еніп кетті. 
Яғни, қазақтың «Ит қорыған жер-
ге �ш» дейтініндей болып шы ға-
д ы. 

ПАРАДОКС ОҚИҒАЛАР

Иә, Стрейзанд эффектісі – 
бел     гілі бір мәліметті жою оның 
тек одан да кең жайылуына себеп 
бо лады деген феномен. �сіресе, 
бұл құбылыс ғаламторда к�птеп 
кез деседі. Мысалы, суреттерге, 
құ    жаттарға, сайттарға тосқауыл 
қою, ол мәліметтерге тек қызығу-
шы лықты арттырып, к�птеген 
к� шірменің пайда болуына алып 
ке л еді. Мысалы, Ресейдің тиісті 
ме кемелері github.com сайтында 
суи цид жасау жолдары жайлы жа-
зылған ақпаратты анықтап, сайт-
қа тосқауыл қояды. Нәтижесінде, 
бұл жаңалық жаппай таралып, 
мың даған адам әлгі ақпаратты 
ін детіп іздеуге кірісіп кетеді. Тіп-
ті, кейбірі ақпаратты к�шіріп, 
к�п  теген басқа ресурстарға да 
са  лып қояды. Бір қызығы, github.
com сайтынан тікелей мекен жай-
ды білмесең, �здігінен іздеп әлгі 

ақ паратты табу мүмкіндігі �те 
т� мен екен. Демек, Ресей үкіметі 
�з іс-әрекетімен тек мәліметтің 
кеңі рек таралуына септігін тигізді 
де ген с�з.

Ресейде осыған ұқсас тағы 
бір мысал бар. 2017 жылы 

Рос комнадзор Telegram басшысы 
Павел Дуровты заң аясында Ресей 
билігімен ынтымақтастықтан бас 
тарт қан жағдайда мессенджерді 
бұ ғаттайтынын айтып, қорқы та-
ды. Тіпті, Ресейдің Тергеу коми-
те ті мессенджерде �зінің ресми 
ар насын ашады. Бұл мәлімдемесі 

иеленген Барбара Стрейзандтың 
ау мағы ат шаптырым зәулім са-
райы да түсіп қалған еді. Бұл ән-
ші нің ашуын туғызады. «Жеке 
�мі ріме қол сұқты, үйімді рұқ сат-
сыз жарияға жар салды» деген ол 
2003 жылы Кеннет Адельман мен 
Pictopia.com сайтын сотқа беріп, 
үйі нің суретін таратуға тыйым 
салу үшін сотқа жүгініп, 50 мил-
лион доллар �темақы талап етеді. 
Аде льман айыпты жоққа шыға-
рып, бұл суреттің мақсаты басқа 
еке нін және 12 200 фотосуреттің 
бірі екенін айтады. Ақыры сот 
ән шінің талабын қанағат тан дыр-
май, керісінше әртіске «Аде ль-
ман ның сот шығындарына кеткен 
150 мың доллардан астам соманы 
�те сін» деп шешім етеді. Танымал 
әр тістің сотқа жүгіну әрекеті осы-
лай ша қоғам назарын �зіне еріксіз 
бұра ды. Сот дауы туралы алпыстан 
ас там басылым жарыса жазып, 
оның ішінде The New York Times, 
Associated Press, BBC секілді ірі 
ба сылымдар да ақпарат таратады. 
Америкалық журналист Пол Род-
жерс бұл жағдайды зерттей келе, 
Ст рейзандтың адвокаттары сотқа 
ша ғым жасамас бұрын сурет 6 рет 
қа на жүктелгенін, оның �зінде 
еке уін адвокаттар жүктегенін, тек 
сот тан кейін ғана оны бірнеше 
ап та ішінде әлемнің түкпір-түк пі-
рінен 420 мыңға жуық қолданушы 
к�р генін анықтайды. Осылайша, 
«Суретті �шіртіп, назардан тыс 
қал дырамын» деген актрисаның 
әре кеті керісінше жағдайды 
ушық тыра түсті. Екі жылдан кейін 
жур налист Майк Мэсник басқа 
бір оқиғаны баяндағанда «Стрей-
занд эффекті» тіркесін қолданады. 
«Стрейзанд эффектісі – бұл тыйым 
салуға немесе жоюға тырысатын 

Telegram-ға деген к�пшіліктің на-
зарын бұрып, мессенджерді к�п-
теген адам ұялы телефондарына 
жүк тей бастайды. App Annie қол-
данбаларды талдау жүйесінің мә-
ліметі бойынша, бес күн ішінде 
ме с  сенджер iPhone қолдан ба ла-
ры      ның рейтингінде 15-орынға 
к� теріліп, тағы бірнеше күннен 
кейін бұл тізімде бірінші орынға 
шы ғады. Қосымша басшысы 2020 
ж ы л  д ы ң  м а м ы р  а й ы н д а ғ ы 
Telegram-ның ай сайынғы 400 
мил лион белсенді аудиториясы-
ның кем дегенде 30 миллионы 
Ресейден келгендігін айтады. 

Тағы бір мысал, 2014 жылы 
Лон дон таксистері Uber такси 
қыз метін пайдаланушыларға қар-
сы шығып, жаппай наразылық 
ак циясын �ткізеді. Себебі Uber 
ар қылы кез келген адам таксист 
бо лып ақша таба алатын еді. Так-
си жүргізушілері бүкіл қаланы 
қор шауға алып �здерінің үндеуін 
жет кізеді. Бәсекелестерінің қарсы 
ак циясынан кейін Uber қосым-
ша сын біршама тұрғын жүктеп 
алып, к�рсеткіші �ткен аптадағы 
сол күнмен салыстырғанда 859%-
ке асып түскен.

Еліміздегі мына бір мысал да 
осы бір құбылыстың бір үлгісі деу-

АҚПАРАТТЫ ЖАСЫРУ –  
ОНЫҢ ДАҢҚЫН

АСЫРУ

Суреттердің бі ріне әнші, әртіс бірнеше та ны-
мал халықаралық марапаттарды иеленген 
Барбара Стрейзандтың ау мағы ат шаптырым 
зәулім са райы да түсіп қалған еді. Бұл ән ші нің 
ашуын туғызады. «Жеке өмі ріме қол сұқты, 
үйімді рұқ сат сыз жарияға жар салды» деген 
ол 2003 жылы Кеннет Адельман мен Pictopia.
com сайтын сотқа беріп, үйі нің суретін 
таратуға тыйым салу үшін сотқа жүгініп, 50 
мил лион доллар өтемақы талап етеді.
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Тараз қаласының әкімі Бақытжан 
Орынбековтің с�зіне сүйенсек, жүйелі 
жұмыстардың нәтижесінде шаһардағы 
қылмыс деңгейі 13,2 пайызға т�мен-
деген екен. Сондай-ақ жастардың жү-
ріс-тұрысы мен күнделікті тынысы жіті 
бақылауға алыныпты. 

 – Жас�спірімдер қылмысының 
ал дын алу, жастар арасындағы құқық-
бұзушылық, есепте тұрған тұлғалармен 
профилактикалық жұмыс жүргізу, 
қоғамдық орындарда жасалған қылмыс 
бағыттары бойынша атқарылған жұ-
мыстардың нәтижесінде жыл басынан 

бері қылмыстардың �суіне жол бе-
рілмеді. 

Қазір Тараз қалалық полиция бас-
қар масының профилактикалық есе-
бінде 172 кәмелетке толмаған жас-
�спірім тұр.  Осы есепте тұрған 
ба ла лармен прокуратура және әкімдік 
қызметкерлерінен құралған мобильдік 
топ профилактикалық жұмыстар 
жүргізуде. Сондай-ақ жыл басынан бері 
жыныстық сипаттағы қылмыстардың 
алдын алу мақсатында 29 512 оқушыдан 
сауалнама алынып, 34 841 оқушының 
қатысуымен 149 кездесу ұйымдас-
тырылды. Бұған қоса, 41 жайсыз от-
басының үй-тұрмыстық жағдайлары 
зерделеніп, онда тәрбиеленіп жатқан 
балалардың жазғы демалысы мен 
қауіпсіздіктеріне бақылау жасалды.

Қалалық білім б�лімі тарапынан 
жыныстық сипаттағы қылмыстардың 
жасалу қауіпі бар 57 нысанның тізімі 
құрылды. Жергілікті полиция қызметі 
мамандары тарапынан бұл аймақтар 
тұрақты патрульденуде. Осындай 
ілкімді істердің нәтижесінде биылғы 10 
айдың қорытындысы бойынша қыл-
мыс тардың жалпы саны 13,2 пайызға 
т�мендеді. Оның ішінде ұрлық – 20,2, 
ұялы телефондарды қолды қылу – 39,6, 
қоғамдық жерлерде жасалған заңбұзу-
шылықтар – 8,7, есірткімен байла-
нысты қылмыстар 15,4 пайызға азай-
ды, – дейді Бақытжан �мірбекұлы.

Иә, «Тараз – қауіпсіз қала» жобасы 
жемісін бере бастағандай. Енді әкімдік 
жобаны әрі қарай жетілдіру мақсатында 
қала тұрғындарының жергілікті атқару-
шы және құқық қорғау органдарына 
деген сенімін арттыру мақсатында 
кездесулер �ткізіп, қылмыс деңгейін 5 
пайызға т�мендетуді к�здеуде. Сондай-
ақ мемлекеттік органдарға шағымдану-
шылар санын 10 пайызға азайтуды 
мақ сат тұтуда. 

Бұл әрине, жанға жылу беретін дү-
ние. Оған қоса, «Тараз – қауіпсіз қала» 

жобасы түрлі құйтырқы қылмыс тардың 
да бетін ашуда. Мәселен, жуырда 
Жамбыл облысы прокуратурасының 
қызметкерлері �збекстан мен Түрік-
менстан елдерінен келген 25 шетелдікті 
анықтап, олар оқу орындарына студент 
ретінде заңсыз тіркелгенін әшкере 
қылды. Атап айтсақ, �збекстаннан 
келген 19 мигрантқа М.Х.Дулати атын-
дағы Тараз �ңірлік университетінің 
сту денті ретінде жалған құжаттар беріл-
ген. Алайда олар бұл оқу орнында бір-
де-бір күн оқымаған. Аталған факті 
бойынша прокурорлармен ҚР ҚК-нің 
385-бабы 1-б�лігімен сотқа дейінгі тер-
геу амалдары басталып, кінәлі тұлғалар 
анықталуда.

Тағы бір жайт, 6 шетелдік азамат 
қаладағы университет пен колледж-
дерге формальды түрде оқуға қабыл-
данып, кейіннен ұзақ сабақтан қалғаны 
үшін оқудан шығарылған. Осылайша, 
еңбек мигранттарына елге кедергісіз 
кіріп, заңсыз уақытша тіркелуге жағдай 
жалсалған. 

Міне, байқап тұрсаңыздар, білім 
беру орындарының �зінде заңды бел-
ден басқан жасырын қылмыстық әре-
кет тер жүргізілуде. Бұның арты жақсы-
лыққа апармайтынын әркімнің іші 
біліп отыр. Енді тек «айран ішкен 
құты лып, шелек жалаған тұтылып» кет-
песе болғаны. 

Жалпы, «Тараз – қауіпсіз қала» 
жобасы баянды бағдарын тапқандай. 
Оған біз жоғарыда аталған қылмыстық 
істердің әшкере болып жатқанынан к�з 
жеткізе аламыз. Алайда әлі де болса 
осымен қылмысқа қылбұрау салынды 
дей алмаймыз. �сіресе, жас�спірім-
дердің қауіпсіздігіне қатысты мәселе 
күні бүгінге дейін алаңдатып отыр. 
Олай дейтініміз, күні кеше ғана Мо-
йын құм ауданы Биназар ауылындағы 
мектеп оқушысының зорлануы тұр-
ғындардың т�бе шашын тік тұрғызды. 
Жаға ұстататындығы жас�спірімге 
�зінің екі бауыр ағасы 6 жыл бойы зор-
лық к�рсетіп келген. 13 жасар жас-
�скіннің азғындардың апанына түскені 
оның аяғы ауыр болып қалған кезде 
анықталған. Жас�спірім алты жылдың 
ішінде �зінің зорлық к�ріп жүргенін 
бірнеше мәрте сездіргісі келген екен. 
Алайда оның с�зін ешкім елемепті. 
Қазіргі екі күдікті де қамауда отыр. 
Тергеу амалдарының құпиялығына 
байланысты әзірге оқиғаның мән-
жайы толық айтылмауда. Бірақ бұл да 
біздің әлі де болса балалар қауіпсіздігіне 
келгенде ақсап тұрған тұсымызды 
к�рсетуде. Міне, осындай қылмыс-
тардың алдын алып, жас�спірім-
дерімізге «Тараз – қауіпсіз қала» жо-
басы қалқан болса деген үмітіміз зор. 

АЛҒАШ РЕТ 
АУЫЛ ӘКІМДЕРІ ФОРУМЫ ӨТТІ

«AMANAT» пар тия-
сының бастамасымен 
Же тісу облысының ор-
та  лығы  Талдықорған 
қаласында ауыл әкім-
дерінің  басын  бірік-
тірген форум өтті.

Жиынның басты мақ са-
ты – мемлекет пен қоғам 
ал дында тұрған, ауыл халқын 
толғандырып отырған �зекті 
де �ткір мәселелерді бірлесіп, 
ашық талқылау, олардың 
шешу жолдарын іздеу. Бас-
қосуға «AMANAT» партиясы 
орталық аппарат басшысы 
Мади Оспанов, Парламент 
Мәжілісінің депутаты Болат 
Ке рімбек, Жетісу облысы 
әкі мінің орынбасарлары 
�лі бек Жақанбаев және 
Диас Есдәулетов, басқарма 
бас шылары мен облыстағы 
113  ауылдық окургтің әкім-
дері қатысты. Алғаш ұйым-
дас тырылған форум бары-
сында партияның сай лау ал ды 
бағдарламасын жүзеге асыру, 
ауыл-аймақтың әлеуметтік-
экономикалық дамуы, ауыл 
әкімдерінің сайлауы және 
олардың атқаратын жұмы сы-
ның негізгі мәселелерін тал-
қы лауға арналған алаңға 
айналды.

Жетісу облысы әкімінің 
орынбасары �лібек Жақан-
баев тың айтуынша,  қо-
ғамдық-саяси тұрақтылықты 
және орнықты дамуды қам-
тамасыз ету – әкімдердің 
бас ты міндеті. 

«Облыс экономикасын 
одан әрі дамыту және халық-
тың �мір сүруіне қолайлы 
жағдай жасау үшін бірлескен, 
тиімді жұмыстың арқасында 
облысымыздың әл-ауқатын 
жақсарту үшін алға қойылған 
мақсаттарға қол жеткізе ала-
тынымызға сенімдімін», – 
деді ол.

«AMANAT» партиясы-
ның аппарат басшысы Мади 
Жарылқасынұлы жергілікті 
атқарушы биліктің жауап-
кершілігі жоғары болуға тиіс 
екенін айта келе,  ауыл әкім-
дері институтының нәтижесі 
т а б ы с т ы  р е ф о р м а н ы ң 
маңыз ды міндеті болып та-
былатынына баса мән берді.

«Ауыл әкімдерінің фо-
румы қазіргі уақытта еліміз-
дің барлық аймағында �тіп 

жатыр. Форумда айтылған 
ұсыныстар мен идеялар, тың 
бастамалар «AMANAT» пар-
тия сы атынан сайланған 
ауыл әкімдерінің табанды 
жұмысы мен кәсіби шебер-
лігіне жаңа серпін береді деп 
есептеймін. Мемлекет бас-
ш ы с ы  Қ а с ы м - Ж о м а р т 
Тоқаев ауыл әкімдерін тіке-
лей сайлау жүйесін енгізген-
нен бері, жыл сайын елді 
мекен басшыларына қатыс-
ты халық �з таңдауын жасап 
келеді. �ңірде 2021 жылдың 
шілдесінен бастап 113 ауыл 
әкімінің сайлауы �тті, оның 
ішінде партиядан ұсынылған 
111 (98%) кандидат жеңіске 
жетті. Бұл – біздің бағдар-
ламаларымыз бен бастама-
ларымызға халық сенетінінің 
айқын дәлелі», – деді ап-
парат басшысы. 

«AMANAT» партиясы 
елді мекендердегі кәсіпкер-
лікті дамытуға, экономика-
лық ахуалды арттыруға баса 
назар аударуда. Дәл осы 
мақсатта   форум барысында 
«Қарызсыз қоғам», «Құқық-
тық к�мек» жобаларының  
және Жол картасы аясында 
жүзеге асып жатқан іс-шара-
лар мен жетістіктер талқы-
ланды. Мәселен, «Қарызсыз 
қоғам» жобасын іске асыру 
масатында облыс орта лы-
ғын да жобалық кеңсе ашы-
лып, биылдың 5 ақпа нынан 
бастап Жетісу облы сы ның 
барлық аудан, қала ларында 
7 300 адам оқы  тыл ды. Ал Же-
тісу облы сы бойынша биыл 
Жол кар тада айқындалған 94 
іс-шара ның 24%-ы орын-
далды. Атап айтар болсақ, 
биыл 349,3 мың шаршы метр 
тұр ғын үй салуды жоспар-
ланған, 8 айда 150,2 мың 
шар шы метр немесе 43% 
тұрғын үй пайдалануға бе-

рілді. Жыл соңына дейін 
4 117 үй бері ліп, тұрғын үй 
ке зегі 14%-ға т�мендейді. 
Облыста орта лық тандырыл-
ған сумен қам ту деңгейі – 
91,1%. Облыстық деңгейдегі 
182 шақырым және 54 елді 
мекеннің ішкі жолдары 
ж�нделіп, Балқаш к�ліне 
дейінгі 132 шақырым жол-
дың 117 шақырымына ас-
фальт т�селді. 

«Халықтың партия мен 
атқарушы билікке деген 
сенімі сайлауалды уәделердің 
орындалуымен тікелей бай-
ланысты. Оларды уақытылы 
және сапалы орындау – 
баршамыздың басты мінде-
тіміз. Бүгінгі форумның 
ұйым дастырылуы біз үшін 
�те маңызды. Шалғайдағы 
ауыл әкімдерінің жұмысына 
әртүрлі бағыттар бойынша 

әдістемелік қолдау әрдайым 
қажет», – деді Панфилов 
ауданы Үлкенағаш ауылдық 
округінің әкімі Ермек Нұ-
ра х метов.  

Форум аясында панелдік 
сессиялар ұйымдастырылды. 
О н д а  а у ы л  ә к і м д е р і 
«AMANAT» партиясының 
Сай лауалды бағдарламасын 
іске асыру,  партиялық жоба-
ларды ілгерілету, қызметті 
кәсіби лендіруге негізделген 
мемле кеттік қызметтің жаңа 
прин циптері мен қадам-
дарын,  сы байлас жемқор-
лықтың алдын алу, мемле-
кеттік са тып алуды іске асыру, 
агро �неркәсіп кешеніндегі 
мем лек еттік қолдаудың қол -
же тімді тетіктерін қалып-
тастыру, кәсіпкерлікке қолдау 
к�рсету және инвестиция 
тарту шаралары, қоғамдық-
саяси ахуал және бұқарамен 
жұмыс істеу секілді түрлі 
бағыттарда арнайы маман-
дардан дәріс алды.

«ҚАУІПСІЗ ҚАЛА» ЖОБАСЫ 
ЖАСТАРҒА ҚАЛҚАН БОЛА МА?
Бір кездері көне шаһар жасөспірімдер арасындағы қылмыстық 

статистикамен санаға салмақ салған еді. Десе де, кейінгі жылда-
ры облыс орталығында «Тараз – қауіпсіз қала» жобасы жанданып, 
бұзақылық деректерін болдырмау бағытында ауқымды жұмыстар 
қолға алынуда. Аталған жобаның бүгінде жемісі қандай? Бастама өз 
өміршеңдігін дәлелдей алып жатыр ма?

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

ҚОҒАМ
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Гибридті қаржыландыру мо де-
ліне жүйе қатысушыларының 
к�ңі лі толмайды. Дер кезінде ме-
ди циналық к�мек ала алмау, ем ха-
надағ ы жалған қабылдаулар, жүйе-
нің оңды-солды қаражат талап етуі, 
ай сайын жарна т�леп оты рып, 
ақылы медициналық тал дау лар ды 
қолдану, маман жетіс пеу шілігі және 
тағы басқа �згерістер ме дициналық 
сақтандыру сала сы на сұрақты 
к�бейтпесе азайтқан жоқ. 

Қазақстандағы денсаулық сақ-
тау саласын реформалау бары сын-
да міндетті әлеуметтік меди ци на-
лық сақтандыруды (М�МС) енгізу 
ар қылы к�птеген проблеманы 
ше шу к�зделген болатын. Тұр ғын-
дардың к�пшілігі денсаулығыңды 
тексер тіп, қажетті медициналық 
к� мек алу күннен-күнге қиындап 
ба ра жатқанын айтуда. Оның үс ті-
не, міндетті медициналық сақ тан-
дыру т�лемін т�лемесең дәрігер 
қа былдауына жазыла алмайсың. 
Мы салы, к�пбалалы ана Рысгүл 
Ра мазанованың айтуынша, заң да-
ғы қайшылықтардың кесірінен 
дек реттік демалысқа шыққан кә-
сіп кер әйелдер тегін медициналық 
к� мектен қағылады. �йткені бір ай 
т�лем жүргізілмегені үшін емхана 
медициналық қызмет к�рсетуден 
бас тартады.

К�СІПКЕРДІҢ 
ҚҰҚЫҒЫ ҚАНДАЙ?

– Фотограф болып жұмыс істе-
ген діктен жеке кәсіпкер ретінде 
тір келіп, биылдан бастап тұрақты 
ме дициналық сақтандыру т�лемін 
жүр гізе бастадым. Т�лем жүргіз бе-
сіңе де қоймайды. Бір ай кешіксең 
са лық комитетінен сіздің қары зы-
ңыз бар деп ай сайынғы медицина-
лық сақтандыру т�лемін жүргіз бе-
ге нің үшін �сімпұл енгізеді. 
Осы  дан 10-15 күн бұрын тіркелген 
ем   ханам сіздің статусыңыз сақ-
тандырылмаған деп емге қа был да-
май қойды. Қыркүйек айына (дек-
реттік демалысқа байланысты) 
ме дициналық т�лем т�ленбей 
қал ғандықтан, мені УЗИ-ге түсі ру-
ден бас тартты. Қолдан келер қай-
ран жоқ, амалсыз ақылы қызмет 
алуға тура келеді, – дейді ол. 

Кәсіпкер ананың бұл шағы-
мына Міндетті әлеуметтік 

ме дициналық сақтандыру қоры 
бас қарма т�рағасының орынба-
сары Сәуле Тәжібаева былай дейді:

– «Міндетті әлеуметтік меди ци-
   налық сақтандыру туралы» заң ға 
сәйкес мемлекет тарапынан мін   -
детті әлеуметтік медициналық 
сақ тандыру (М�МС) жарналары 
аталған заңның 26-бабының 
1-тар мағында к�зделген тұлға-
ларға, соның ішінде жүктілік және 
босану, жаңа туған баланы асырап 
алу және үш жасқа дейінгі балаға 
күтім жасауға байланысты де ма-
лыста жүрген тұлғалар үшін т� ле-
неді. Сондай-ақ «М�МС туралы» 
заң ның 14-бабының 6-тармағына 
сәй кес, салық есептілігін тоқ тат-
қан немесе Қазақстан Рес пуб ли-
ка сының салық заңнамасына 
сәй  кес әрекетсіз деп танылған 
же   ке кәсіпкерлер мен жеке прак-
тикамен айналысатын адамдардан 
басқа тұлғалар: біріншіден, ау-
дарым дарды және жарналарды 
уа қытылы, толық к�лемде т� леу-
ге, сондай-ақ толық т�лемегені 
үшін �сімпұл т�леуге; екіншіден, �з 
бетінше аударымдар және жар налар 
м�лшерін есептеуге немесе қай та 
есептеуді жүзеге асыруға мін детті. 
Егер тұлғаның қандай да бір кірісі 
болса, заң оны М�МС жар наларын 
т�леуден босатпайды, – дейді ол.

�зін-�зі жұмыспен қамтушы 
отандастарымыз тап болған тағы 
бір �зекті мәселе бар. Ол – бір 
тұр     ғынға екі жерден медициналық 
сақ тандыру т�лемін алу фактісі. 
Ас таналық тұрғын, инженер жо-
балау шы Азамат Сембайұлы жеке 
компанияда қызмет етеді. Жұмыс 
беруші тарапынан ай сайын меди-
ци налық т�лем жүріп тұр. Одан 
б� лек, жеке кәсіпкер ретінде �з 
қал тасынан тағы да медициналық 
т� лем жасайтынын айтады.

– Жалдамалы жұмысшы ре тін-
де және жеке кәсіпкер ретінде 
М�МС-ке ай сайын екі рет жарна 
т� леймін. Жас болған соң ба, ем ха-
наға мүлдем бармаймын. Бар сам �з 
мекемеміздің жеке сақтан ды руы 
бойынша жеке меншік кли  никаға 
қаралып, толықтай тек серілемін. 
Бірақ ЖК атынан да, мекеме аты-
нан да тұрақты ау да рамын. М�МС 
ар қылы соңғы 4 жыл ішінде еш қан-
дай к�мек ал ма дым. Жиналған 
ақ шам қайда ке тіп жатқаны қы-
зық. Меніңше, жұ мысшының 
жар на т�лемеуге де құ қы болу 
ке рек, – деп �з ойын айт ты. 

Яғни, Қазақстан азаматтары 
осы күнге дейін жиналған ме ди-
циналық т�лемдердің қайда ке тіп 
жатқанын к�ру мүмкіндігі бол са, 
я болмаса жиналған қар жы ны 
бас қа да мақсаттарға пай да лану 
мүм кіндігінің болғанын қа лайды. 
Қордаланған мәселенің түйінін 
анықтау үшін М�МС �кілі  тар-
қатып берді. Оның с�зінше, заң да 
мұндай мүмкіндік қарас ты рыл-
маған. 

Қор басшылығы жүйенің әлеу-
    меттік бағытталған және әді лет  ті-
лік қағидаты бойынша құ рыл  ған-
ды ғын алға тартты.

ҚОЛЖЕТІМДІ 
К�МЕККЕ 

МҰҚТАЖДАР КІМ?

Медициналық сақтандыру 
жүйесінің тиімді тұстары 

к�п екенін айта кету керек. Мә се-
лен, �те ауыр дерттерді тегін ем деу, 
медициналық бақылаудан те гін 
�ту, жұмыссыз ретінде тір кел се, 
тегін емделу мүмкіндігі, ЭКО ар-
қы лы жүктілік, отаны тегін жасату 
сияқты медициналық к�мек түр-
лерін еліміздегі әртүрлі әлеуметтік 
тап �кілдері тегін алуда. Жасы 
70-тен асқан қария ата-енесін тұ-
рақ ты емдетіп жүрген Ділда ханым 
бұл ойды растап отыр. 

– Менің 70 жастан асқан ата-
енем бар. Жас ұлғайған сайын 
ау р уы да к�бейеді, емханаға бару 
да жиілейді. Атамның к�зі �те на-
шар к�реді, екі к�зіне де тегін ота 
жа  салды. �р тоқсан сайын емха-
на  ға жатып, тегін емеділіп, қа жет-
ті дәрі-дәрмегін алады, – дейді ол. 

Ал енесі қант диабетімен есеп-
те тұрады екен. Бүйректің нашар 
жұ мыс істеуіне байланысты гемо-
диа лизді тегін алыпты.

– 3 ай сайын рецепт бойынша 
те гін дәрілерін, қант �лшейтін, 
қан қысымын �лшейтін құрал да-
рын алып отырамыз. Гемодиализ-
дің �зін тегін жасайды, �здері 
ап тасына 3 рет үйден �здері алып 
ке тіп, алып келеді. Яғни, барлығы 
жол ға қойылған, жақсы дәрежеде 
ат қарылады. Дәрігерлердің де бі лі-
мі мен деңгейі жоғары екенін атап 
�ткім келеді, – деп қосты Ділдә.

ЦИФРЛЫҚ ҚЫЗМЕТТІҢ 
ҚАЙШЫЛЫҚТАРЫ

Елімізде бүгінде кез келген 
саланы цифрландыру жә-

не автоматтандыру процесі қар-
қын ды жүріп жатыр. Осы мақсатта 
ме дицина саласындағы ұзынсонар 
ке зекті азайту үшін және тұрғын-
дар дың денсаулығына қатысты 
де ректерді қолжетімді қылу үшін 
DAMUMED мобильді қосым ша-
сы іске қосылды. Дәрігерге жа зы-
лу, сараптама қорытындыларын 
қа рау, кері байланыс қалдыру 
мүм кіндігі қарастырылған қосым-
ша арқылы жеке тұлғаның ме ди-
ци налық к�мекке жүгіну барысын 
мо ниторинг жасау мүмкіндігі бар. 
Алай да тұрғындар осы қосымшаға 
�з дерінің медициналық к�мекке 
жү гінбесе де жүгінгендігі тір келе-
тіндігін байқаған. 

– Осыдан жарты жыл бұрын 
ба лама Damumed арқылы қа был-
дау жүргізілгенін к�ріп таң қал-
ған мын. �йткені ол кезде дәрі-
герге жүгінген жоқпыз. Жалпы, 
мұн дай жағдай бірнеше рет қай та-
лан ды, – дейді декреттегі ана 
Рыс гүл Рамазанова. 

Міндетті әлеуметтік медици-
на лық сақтандыру қорының �кілі 
мұн дай шағымдар түскен жағ дай-
да, Қор медициналық ұйымға 
жос пардан тыс мониторинг жүр-
гі  зетінен айтты. Егер ақпарат рас-
талса, экономикалық шаралар 
қол данылады.

– Сізге к�рсетілмеген меди ци-
на лық қызметтер туралы, оның 
ішін де DAMUMED қосымшасы 
ар қылы ақпараттар келсе, онда сіз 
қор дың www.msqory.kz сайтында, 
Telegram арнасы арқылы https://t.
me/Saqtandyrybot  с ілтемесі 
бойын ша, Qoldau 24/7 мобильді 
қо   сымшасында немесе 1414 бай-

ар найы жарна т�лесе де емханадан 
жо лдама ала алмай, ақылы анализ 
тап сыруға тура келеді. Осыған 
бай ланысты қор �кіліне М�МС 
жүйе сі емханалардан стандартты 
к� теру жайында талап қоя ала ма 
де ген сауал жолдадық. 

– М�МС жүйесінде к�рсе ті-
ле тін консультациялық-диаг нос-
ти калық қызметтердің тізімі Ден-
сау лық сақтау министрінің 2022 
жыл ғы 27 сәуірдегі № ҚР ДСМ-37 
бұй рығымен бекітілген амбу ла-
ториялық жағдайда мамандан ды-
рыл ған медициналық к�мек к�р-
сету қағидаларымен реттеледі. Бұл 
тізімге 3 000-нан астам кон суль та-
тивтік-диагностикалық қызметтер 
кі реді, оның ішінде 1 000-нан ас та-
мы – зертханалық қызметтер, – 
дейді С.Тәжібаева.

– Алайда М�МС жүйесінде 
к�р сетілетін медициналық қыз-
мет тер тізімі жүйенің кірістері мен 
ме дициналық к�мек к�рсетудегі 
мін деттемелерінің теңгерімділігін 
ес кере отырып қалыптасатынын 
тү сіну маңызды. Шет елдермен 
са лыстырғанда жарна мен ау да-
рым м�лшері т�мен болғанымен, 
Қазақ стандағы М�МС жүйесі 
ая сында медициналық қызмет-
тердің кең ауқымы қарастырылған. 
Жалпы, М�МС жүйесінің қар жы-
лық мүмкіндіктерін ескере оты рып, 
медициналық қызметтер ті зімін, 
оның ішінде кон    сультациялық-
диа гностикалық қызметтерді жос-
парлы түрде кеңейту мәселесі 
қарас тырылып отыр, – деді ол.  

ҚЫМБАТШЫЛЫҚ ҚАЛТАҒА 
СОҒЫП ТҰР

Дүниежүзілік денсаулық сақ-
тау ұйымының ұсынысына сәй-
кес, дамушы экономикасы бар 
ел    дерде денсаулық сақтау жүйе сі-
нің тұрақтылығы үшін ЖІ�-нің 
5%-дан 8%-ға дейін, ал дамыған 
ел   дерде кемінде 9%-ын жұмсау 
қа жет. Ал 2023 жылы Қазақстанда 
бұл к�рсеткіш 3,8%-ды құрады, 
бұл ДДСҰ ұсынған к�рсеткіштен 
әлдеқайда аз. 

Басқарма басшысының орын-
ба сары М�МС жүйесі іске қосыл-
ған ға дейін аударымдар мен жар-
на лар м�лшерлемелерін т�мендету 
туралы шешім қабылданғанын 
айтты. Бұл бастапқы қаржылық 
мо дельден ауытқудың негізгі себебі 
бол ды. Сәйкесінше, ол жүйені 
жет кіліксіз қаржыландыруға және 
ме дициналық к�мек шығындары-
ның кірістерден асып түсуіне алып 
келген.

Дегенмен жыл сайын денсау-
лық сақтау жүйесінің шығындары 
�ссе де, қаржыландыру тапшы лы ғы  
болса да басты міндет – ха лы қ ты 
сапалы медициналық к�мекпен 
қамтамасыз ету және қаражатты 
тиімді жұмсау.  

– Осыған байланысты, ең ал-
ды мен, медициналық қызмет к�р-
сетушілерге қойылатын талап тар ды 
қатаңдататын және бұзу шы лық тар 
анықталған жағдайда қаржылық 
ықпал ету шараларын күшейтетін 
құқықтық база �згеруде. Сапалы 
ме дициналық к�мек к�рсететін 
жет кізушілермен медициналық 
қыз меттерді ұзақ мерзімді сатып 
алу шарттарын жасау тетігі қолға 
алы  нып, қор тарапынан ұсы ны ла-
тын медициналық қызметтерді 
100% қамтитын медициналық 
қыз меттерді мониторингтеу жүйе-
сін автоматтандыру кезең-кезеңі-
мен енгізілуде, – деді Сәуле Тәжі-
баева.

Айгүл Д�ДЕН

ЕМНІҢ ДЕ
С¦РАУЫ

бар

Биыл Міндетті әлеуметтік медициналық 
сақтандыру қорының жұмыс істеп келе 
жатқанына бес жыл,  осы уақыт ішінде 
медицинада түрлі өзгеріс болды. 

Пациенттер бейінді мамандарға 
жедел қаралуға мүмкіндік жоқ десе, 
Қаржы министрлігі тегін медициналық 
көмектің кепілдік берілген көлемін (ТМККК) 
қаржыландыруға қаражат жеткіліксіз дейді.

ланыс орталығына қоңырау шалу 
арқылы шағым қалдыра аласыз. 
Сон дай-ақ кері байланыс үшін 
eOtinish порталы қолжетімді. Со-
нымен қатар жалған деректердің 
ал дын алу мақсатында қор Ден-
сау лық сақтау министрлігімен 
бір лесіп, медициналық қызмет 
к�р сету фактісін мобильді құрыл-
ғылар арқылы QR, FACE-ID және 
SMS растау жүйесін енгізу мәсе-
ле сін қарастырып жатыр, – дейді 
Сәуле Тәжібаева.

Медициналық сақтандыру ту-
ралы жекеменшік емхана пе диат-
ры М�лдір Есіркеп тұрғындарға 
жә не медицина мамандарына тү-
сін діру жұмыстары дұрыс жүр гі-
зіл мейтінін айтады.  Есіркеп М�л-
дірдің пікірінше, М�МС мазмұны 
қа ғаз жүзінде бәрі жақсы болғаны-
мен, іс жүзінде қызметтік тариф-
тер  дің т�мендігінен кедергілер 
к�п болып жатыр. «Дәрігердің 
же    кеменшік қабылдауы ры нок та-
ғы құнынан М�МС құны ша ма-
мен 3 есе т�мен. Сәйкесінше, 
М�МС-пен жұмыс істейтін ем ха-
на  ларға түскен қаржымен жаңа 
құ рыл ғылар, ж�ндеу жұмыстары 
жә не басқа да шығандарды еңсеру 
қиын. Сол себепті бірнеше учас-
кені бір терапевтке қарату, оку-
лист, кардиолог, невропотолог 
сияқ ты жеке салалық маман дар-
дың күн сайын аз сағатқа келуі 
жә не сол аз уақытта �те к�п адам 
қа былдауы да тарифтің азды ғы-
нан», – дейді М�лдір Есіркеп  

Бүгінде к�птеген емханада 
ақылы зертханаларда кез-

де сетін медициналық талдау түр-
лері жоқ. Айына М�МС қорына 

Е
лд

ар
 Қ

А
Б

А
 (

ко
лл

аж
)



14

23 ҚАРАША 2024  | СЕНБІ

№131 (4525) www.aikyn.kz

АЛАШ

Солардың бірі – Шайбай Аймановтың 
Сұлтанмахмұт Торайғыровқа арнап жазған 
«Жапырақтар һәм олардың к�ркі» атты 
�леңі. Бұл шығарма 1915 жылы «Айқап» 
журналының 11-санында жарияланған. 
�лең табиғат сұлулығын суреттей отырып, 
адам �мірі мен тағдырына қатысты терең 
философиялық ойларды жеткізеді.

ЖАПЫРАҚТАР Һ�М 
ОЛАРДЫҢ К�РКІ
(С.Т. - ге арнаймын)

Гүлденген біткен жапырақ,
Бұтақтарда салбырап.
Уақыты еді жетілген,

К�з тартарлық балбырап;
Лебінен де аз жылдың,

Ұялып бұққан қалтырап.

�зіне бұрған ойыңды, 
Маужыратып бойыңды.

Япырым-ау, бұл не ғажап –
деп бұрар ең мойныңды.

Маужыратып бойды алған,
�ніне торғай ұйымды.

�сіп бәрі жеткендей,
К�ңілді шад еткендей.

Ш�птер де тұр балбырап,
К�рсең қайғы кеткендей.

Иісі де бар аңқыған,
Сарпынған жүрек тепкендей.

Жұмақты кіріп к�ргендей,
Сайран етіп жүргендей.

Басқаны жүрек ұмытып,
Дәуренді сонда сүргендей.

Жапырақтар да сыбдырлап,
Қарап тұр саған т�нгендей.

Құшақтасып айқасқан,
Жапырақ басып жайнасқан.

Саласынан ағаштың,
Шымырлап бұлақ қайнасқан.

�р жапырақ астынан,
Құрттар да қоныс сайласқан.

К�ңілдің тосып әніне,
Мәз боп жапырақ сәніне.

Тұр едім жаным балбырап,
Жылы жел тиіп тәніме.

К�зіме түсті «құр жапырақ»,
Ойладым «мұның мәні не?!»

К�геріп к�ркі ашылмай, 
Сарғайған түсі басылмай.
Тұрғанда жалғыз сорлыны,

К�к жапырақ тұр жасырмай.

Бұл жолдарда сарғайған жапы рақтың 
жалғыздығы тағдырдың ауырт палығын, 
�мірдің қиындық тарын бейнелейді. Ақын 
табиғаттағы әрбір элементті адам �мірінің 
кезең дері ретінде к�ріп, оқырманға терең 
философиялық ой салады.

Сұлтанмахмұт Торайғыровтың шығар-
малары табиғат лирикасының тереңдігімен 
және философиялық астарымен ерекше-
ленеді. Оның «Шығамын тірі болсам адам 
болып» немесе «Бір адамға» секілді 
�лең деріндегі идеялар Шайбай Айманов 
�лең індегі идеямен рухани үндеседі. Шай-
бай дың бұл шығармасы Сұл тан  махмұт тың 

табиғат пен �мірге деген к�зқарасын 
жаңа қырынан танытуға мүмкіндік 
береді.

«Айқап» журналының 1915 жыл-
ғы 11-санында жарияланған бұл 
�лең – ұлт тық әдеби мұрамыздағы 

құнды шы ғар малардың бірі. Журнал 
қазақ қоғамын дағы әдеби және мә дени 
қоз ғалыс тардың басты алаңы бол-
ғандықтан, мұндай �лең дер дің жария лануы 
халықтың ұлттық сана-сезім ін оятуда 
маңызды р�л атқарды.АҚТАРСАҚ...

ХХ ғасырдың басы – қазақ әдебиетінің ұлттық сана-
сезімді оятып, мәдени құндылықтарды жаңғыртқан 
кезеңі. Бұл уақытта әдебиет тек шығармашылық 
көрініс  емес, сонымен бірге халықтың рухани 
жаңғыруына қызмет еткен маңызды құрал бол-
ды. Осы дәуірде жарық көрген әрбір туындының 
өзіндік орны бар.
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беттерін
«АЙ�АП»

Бұл өлеңнің Сұлтанмахмұтқа арналуы кез-
дейсоқтық емес. Сұлтанмахмұт Торай ғыров�– 
қазақ әдебиетінде шындық пен әділдіктің 
жаршысы болған тұлға. Оның шығармалары 
табиғат пен адам болмысы ның үйлесімін терең 
зерттеген. Шайбай Айманов осы өлеңі арқылы 
Сұлтанмах мұттың дүниетанымына үн қосып, 
табиғат пен адамның рухани байланысын 
ерекше атап көрсетеді.

Шайбай Айманов табиғатты суреттеуде 
нәзік әрі дәл образдар жасайды. Жапы-
р ақтардың қозғалысы, маусымдық �згеріс-
тері, ағаштар арасындағы қарым-қаты-
нас – барлығы адамның жан дүниесіне 
әсер етіп, табиғатпен терең байланысуға 
итермелейді:

«Маужыратып бойды алған,
�ніне торғай ұйымды».

Табиғаттың дыбыстары мен бейнелері 
адамның рухани тыныштығы мен �мірдің 
мәнін іздеуге бағыттайды. Сұлтанмахмұтқа 
арналуы арқылы �леңнің эстетикалық 
құндылығы мен философиялық тереңдігі 
одан әрі арта түседі.

Қорыта айтқанда, Шайбай Айманов тың 
«Жапырақтар һәм олардың к�ркі» �леңі – 
қазақ әдебиетінің табиғат лири касындағы 
ерекше туынды. Оның Сұл тан махмұт 
Торайғыровқа арналуы екі тұлғаның рухани 
жақындығын к�рсетіп, қазақ әде биетінің 
ұлттық философия сындағы маңызды бірлік 
пен сабақтас тықты айқын дайды. Бұл �лең 
арқылы Шайбай Айманов табиғаттың адам 
�мірі мен терең үйлесімін к�рсете отырып, 
оқыр  ман ға табиғатқа, �мірге және ұлттық 
мәдениетке жаңаша к�зқараспен қарауды 
ұсынады.

Шайбай Аймановтың: «….Сұлтан-
махмұт менен бір-ақ жас үлкен еді. Бірақ 
біз оны бәріміз де аға тұтатынбыз. Оның 
�лер алдында айтқан �сиет есепті ақылы 
да, бізге борыш етіп қалдырған тілектері 
де менің к�кірегімде сақтаулы. Егер 
уақытым болса, Сұлтанмахмұт ж�нінде 
�зімше арнайы очерк жазам ба деген ойым 
да бар. Мұның �зі марқұм Сұлтанмахмұт 
үшін де, оны сүйіп оқитын к�пшілік үшін 
де пайдалы болар деп ойлаймын», – деген 
с�здері де оның ақын мұрасына қан-
шалықты ізгі к�ңілмен қарайтынын аң-
ғартады.

Абзал РЫМБЕК,
Бұқар жырау атындағы

 әдебиет және �нер музейінің 
қызметкері 

Үзілгелі �зі тұрса да,
�згеге тұр бас  ұрмай.

�згелері бұралып,
Біріне-бірі оралып.

Жапырақтан күмбез жасап тұр,
Бас-аяғы құралып.
Араласпай бұларға,

«Сары жапырақ» тұр бұралып.
Қынапқа тұрмас салғандай,

Есі дертін алғандай.
К�герет дейтін үміт жоқ,

Құрт түсіп қатып қалғандай.
Дірілдеп жерге қарап тұр,

Жалғаннан к�зі талғандай...

Шайбай АЙМАНОВ

�леңнің алғашқы жолдары оқырманды 
табиғат сұлулығымен баурайды. Жапырақ-
тардың гүлденген к�рінісі, олардың жаз-
дың ортасында әсем болып к�рінуі ақын-
ның табиғатқа деген сүйіспеншілігін 
к�р  сетеді. Бірақ бұл к�рініс тек сұлулықты 
сипаттаумен шектелмейді. Ақын табиғат 
арқылы терең символика жасап, �мірдің 
�ткіншілігін, адам тағдырының қилы 
кезең  дерін суреттейді.

Бұл �леңнің Сұлтанмахмұтқа арналуы 
кездейсоқтық емес. Сұлтанмахмұт Торай-

ғыров – қазақ әдебиетінде шындық пен 
әділдіктің жаршысы болған тұлға. Оның 
шығармалары табиғат пен адам болмысы-
ның үйлесімін терең зерттеген. Шайбай 
Айманов осы �леңі арқылы Сұлтанмах-
мұттың дүниетанымына үн қосып, табиғат 
пен адамның рухани байланысын ерекше 
атап к�рсетеді.

Шайбай Айманов жапырақтардың 
�мірлік циклін адам �мірімен салыс тыра-
ды. К�герген жапырақтар жастық шақтың 
к�ркі мен үмітін бейнелесе, сарғайған 
жапырақтар �мірдің �ткіншілігі мен жал-
ғыз дықты сипаттайды. �леңде табиғаттың 
әр б�лшегі символикалық мәнге ие:

«К�геріп к�ркі ашылмай,
Сарғайған түсі басылмай,
Тұрғанда жалғыз сорлыны,

К�к жапырақ тұр жасырмай».
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Атырау мұнай өңдеу зауытының басы тағы дауға қалды. Осыдан біраз уақыт бұрын 
әлеуметтік желіде Атырау мұнай өңдеу зауытының ашық алаңда күкірт сақтап отырғаны 
туралы ақпарат тарады. Желі қолданушыларының ғана емес, тұтас қала тұрғындарының 
ашуын тудырған оқиға соңы үлкен тексеріске ұласып, біраз дабыра болды.

Баян ЖАНҰЗАҚ,
Атырау облысы

АЛЫП ЗАУЫТ 
ДАУҒА ҚАЛДЫ

Атырау облысы бойынша 
Эко логия департаменті бас шы-
сының міндетін атқарушы Ер-
лан Есеновтің айтуынша, қазір 
Атырау мұнай �ңдеу зауытының 
ау мағында күкіртті сақтау де ре-
гіне байланысты тексеріс бас-
тал ған.

«АМ�З-ге қатысты қоғам-
дық тыңдау кезінде қала тұр ғын-
да рының бірі зауыт аумағында 
қа ла орталығында күкірт сақ тал-
ғанын хабарлады. Біз оқиға ор-
ны на дереу бардық. Арнайы 
дрон ның к�мегімен Атырау қа-
ласы �уезов к�шесі №91 үй ме-
кен жайындағы зауыт базасында 
кү кірт тәрізді заттың қаптарда 
сақ талғанын к�рдік. Қазір тек-
серіс жүріп жатыр. Нәтижелер 
жұрт шылыққа хабарланады», – 
деді Ерлан Есенов.

Спикердің айтуынша, 
егер сақ талған заттар 

тауар  лық күкірт бол са, оны сақ-
тауға ресми рұқсат талап етіл-
мей ді. Ал егер мұның қалдықтар 
екені анықталса, ондай жағдайда 
компания жауапкершілікке тар-
тылады.

Бұл жағдай туралы Атырау 
мұ най �ңдеу зауытының �зі не 
дей ді? Айтуларынша, зауыт ба-
за сындағы ашық алаңда арнайы 
қап қа салынған күкірттің еш 
зия ны жоқ. Атырау мұнай �ңдеу 
зауы тының жетекші инженер-
экологы Абзал Теміровтің с�зіне 
сүйен сек, кәсіпорында түйір-
шік телген күкірт шығаратын екі 

Кү    кірттің бұл түрі қалдыққа 
жат пайды. Оның қоршаған ор-
та ға зияны жоқ», – деп нақты-
ла ды зауыттың инженер-эко ло-
гы Абзал Теміров.

Қойманы жалға алған «Трэйд 
Ойл Ресурс» ЖШС-ның бас 
кең  сесі Алматыда орналасқан 
екен. Компанияның қаржы ди-
рек торы Жайық Омаровтың ай  -
туынша, ашық алаңы бар қой ма 
жыл соңына дейін жалға алын-
ған.

Естеріңізге сала кетсек, бір 
кездері NCOC ком па   -

ниясында осындай ашық кү кірт 
сақтау жағдайы болып, нә ти же-
сінде Экология және та    биғи ре-
сурс тар министрлігі ком панияға 
5,1 млрд доллар к� лемінде айып-
пұл салған бола тын.

Айтпақшы, осыдан екі жа-
рым жыл бұрын Атырауға Түр-
кия дан инвесторлар келіп, кү кірт 
бетонитін �ндіретін �нер    кәсіп 
орнын ашуға дайын екенін жет-

Жетісу өңірінде ауыл шаруашылығын, шағын және орта 
кәсіпкерлікті  дамытудың мүмкіндігі аса мол. Қазір осы са-
лаларда жеке ісін ашып, табыс табатындар қатары  көбейе 
түскен. Сонымен бірге жергілікті кәсіпкерлер тарапынан 
өздері тұратын жерлерде өндірілген өнімдерді алысқа ар-
баламай, сол өскен, өнген жерінде өңдеп, тұтынуға дайын 
дүниеге айналдыруға қатысты талпыныстар артқан. 

ӨНІМГЕ 
СҰРАНЫС ЖОҒАРЫ

АУЫЛДА ШЫҒАТЫН

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы  

Осы орайда басты мақсаты – 
жергілікті ауылдық жер -

лер дегі ресурстардан тауар �н діру-
ге негізделіп, еліміз бойынша 
қол  ға алынған «Бір ауыл – бір 
�нім» жобасы Жетісу облысында 
�зі нің тиімділігін к�рсетіп отыр-
ға нын айта кеткен ж�н. Былтыр 
атал ған жоба аясындағы облыстық 
к�рмеде үш адам жеңімпаз атанса, 
биыл ғы к�рмеде тоғыз жетісулық 
кә сіпкер үздік болып танылыпты. 
Олар дың арасында �здері тұратын  
ауыл да сабын және косметика 
шы ғарып, азық-түлік �ндірісін 
қа лыптастырған, ағаш, гипс, киіз 
тә різді түрлі материалдан бұйым-
дар жасауды жолға қойғандар бар. 

Соңғы екі жылда «Бір ауыл – 
бір �нім» жобасының жеңімпазы 
атан ған он екі адамның  үшеуі – 
Сарқан ауданының кәсіпкерлері. 
Олардың бірі – сабын �ндірісімен 
ай налысатын Юлия Фисюкова 
бол са, екіншісі – жеміс-жидек 
�сіру мен �ңдеуді қолға алған 
Свет    лана Мұқашева. Ал Эльмира 
Ақ панова қазақтың дәстүрлі қо-
л�нері мен этнодизайн бағытында 
тер т�гіп келеді. Осы жоғарыда 
атал ған үш кәсіпкер де облыстық 
дең гейде жеңімпаз атанып, грант-
тар ға ие болғандар қатарынан 
к� рін ді.

Қойлық ауылының тұрғыны 
Свет лана Мұқашева 33 жыл бойы 
сау да саласында жұмыс істеген,  
кейін нен бау-бақшамен  айналы-
сып, он жылдан астам жеміс-жи-
дек дақылдарын �сіріп, �ңдеп, 
тұ тынушыларға табиғи �німдер 
ұсы нып келеді. Сұранысқа ие түр-
лі  дақылды отырғызу мен күтуден 
бас тап, оларды �ңдеуге және түп-
кілікті �німді сатуға дейінгі �н-
діріс тің толық цикліне қалыптас-
тыр ған іскер жан. 

Алғашында барлық шаруаны 
жал ғыз атқарған  оған кейін отба-
сы мүшелері к�мекке жұмылған. 
От басылық бизнес тұрақты табыс 
әке ле бастағанда, жұмысшылар 
алу ды ж�н к�рген. Бүгінде «Мұқа-
шева» жеке кәсіпкерлігінде 3 адам 

ең бек етеді, ал жұмыс ауқымы 
ар    татын маусымдық кезеңде жұ-
мыс шылар саны 20-25 дамға дейін 
же теді. Кәсіпкер алдағы кезде қол 
жұ    мысын механикаландырып, цех 
ашып, 10 гектар алма бағы, 1 гек тар 
таң қурай мен қара қат тан алы на-
тын жеміс-жидекті �ң деу же лі сін 
іске қосуды жоспарлап отыр. 

Қойлықтың тағы бір тұрғыны 
Юлия Фисюкованың негізгі ма-
ман дығы фармацевт, қазір  сабын 
ша ғарады. Бұл кәсіппен алға шын-
да хобби ретінде айналысқан ол 
кейін гі 5 жылда  осы кәсібінен 
нә сіп к�ріп келеді. �йткені оның 
са бынына  сұраныс жоғары. �німі 
сан алуан: сыйлыққа лайықталған 
са бын, эксклюзивті сабын, ш�п-
тен жасалған сабын деп жалғаса 
береді.

 2015 жылы құрылған Сарқан 
ау    данының іскер әйелдер кеңесі 
бү гінде 40-қа жуық мүшені бірік-
ті ріп отыр. Оның ішінде, 20-дан 
ас там белсенді кәсіпкер �з ісін 
сәт ті жүргізіп келеді. Кеңестің 
не гізгі мақсаты – әйелдердің жаңа 
биз нес бастамаларын қолдау, 
олар дың қаржылық сауаттылығын 
арт тыру, бухгалтерлік есеп-қи сап-
ты жүргізу дағдыларын дамыту 
жә не жеңілдетілген несиелер мен 
грант тарға қолжетімділікті қам та-
масыз ету, –деген Сарқан ауданы 
Іскер әйелдер кеңесінің т�райымы 
Кенжетай Тазабекова әйелдердің 
кәсіпкерлік бастамаларын қолдау 
ар қылы олардың экономикалық 
бел сенділігін арттырудың маңызы 
мен отбасылық кәсіптің бала лар-
ды еңбекке тәрбиелеудегі р�ліне 
ерекше мән берілетінін айтады.  

Жалпы, 2023-2024-жыл да-
ры «Бір ауыл – бір �нім» 

жо басына жетісулық 70-тен астам 
кәсіпкер қатысыпты. Соның 20-
сы жартылай финалға �тсе, 12-сі 
жеңімпаз атанған. Оларға кә сіп-
керлікті дамытуға арналған 5 млн 
тең гелік гранттың конкурсына 
қа тысуға, түрлі республикалық 
жә не халықаралық к�рмелерге 
қа тысуға мүмкіндіктер жасалған. 
Со нымен бірге  тауарларын бренд-
теу, сатылымын ілгерілету бойын-
ша к�мек к�рсетіледі.

«Герметикалық қаптарға са-
лынған күкірттің қоршаған ор-
та ға зияны жоқ. Бұл – түйір шік-
тел ген күкірт. Зауыттан айына 
ша мамен 500-700 тонна күкірт 
шы ғарылады. Оны �ткізу оңай 
емес. Кейде тұтынушы табыл-
май  ды. Мәселен, жаз айларында 
кү кірт алушылар болмады. Тек 
қа зан айында «Казфосфат» 
ЖШС-ға 1 мың тоннадан астам 
кү кірт ж�нелттік. Енді осы айда 
Ре сей Федерациясындағы тұты-
ну шыға 2 000 тонна күкіртті жі     -
беруге келісімшарт жасалды. Сол 
кезде жинаулы тұрған кү кірт   тен 

кіз ген болатын. Шамамен 10 млн 
АҚШ долларын жұмсауға ниет 
біл дірген түркиялық инвес тор-
лар сол кездің �зінде Атырау 
ға на емес, жалпы Қазақстан 
к� лемінде күкірттің жеткілікті 
қо ры бар екенін атап �ткен 
еді.

«Біз үшін де, жалпы ел үшін 
де шикізатты терең �ңдеуді 
ұйым дастыру, дайын �німді кү-
кірт бентониті түрінде шығарып, 
шет ел нарығына экспорттау әл-
де қайда тиімді. Логистикалық 
тұрғыдан алғанда, Атырау об лы-
сы – бұл жобаны жүзеге асыру 
үшін �те ыңғайлы инвес ти ция-
лық алаң. Осы облыстан Қытай, 
Еу ропа мен Ресей нарығына 
шы  ғудың тиімді тұсы к�п», – де-
ген еді инвестор Мунип Нур доғ ду.

Бірақ содан кейін де екі 
жыл дан астам уақыт �т ті. 

�зірге Атырауда күкірт бе то-
нитін �ндіретін зауыт салу мәсе-
ле сі талқылау деңгейінде ғана 
қа лып отыр. Қазір түйіршік тел-
ген күкіртті тасымалдаумен ай-
на лысып отырған «Трэйд Ойл 
Ре сурс» ЖШС қаржы директоры 
Жайық Омаровтың күкірттерді 
үлкен қиындықтармен ж�нелтіп 
отыр ғаны туралы айтқан с�зін 
кел тірдік. Атырауда бір АМ�З 
емес, бірнеше мұнай ком па ния-
сы ның кен орындарын игеріп 
отыр ғанын ескерсек, әлі қанша 
кү кірт қорының ашық немесе 
жа сырын күйде сақталып тұр-
ғанын д�п басып айту оңай емес. 
Тіп ті, ең алпауыт деген «Теңіз-
шев ройл» компаниясының �зі 
ашық тұрған күкірттен жылдап 
оты рып әрең құтылған болатын. 
Эко логиялық ахуалы онсыз да 
оңып тұрмаған Атырау облы-
сын да күкіртті түпкілікті жою 
мә селесінің толыққанды қашан 
ше шілетіні белгісіз.

АЙМАҚ

қондырғы бар. Онда күніне 12-
16 тонна аралығында күкірт 
шы    ғарылады.

«�леуметтік желіде күкіртті 
сақ тау мәселесіне байланысты 
ақ парат шықты. Күкірт сақтал-
ған қойма зауыттың меншігінде 
тұр. Бұл қойма мердігер меке ме-
ге жалға берілді. Жалға беру 
шар ты бар. Биыл ашық қойманы 
«Трэйд Ойл Ресурс» ЖШС жалға 
ал ды. Бұл компания зауыттан 
шы ғарылған күкіртті сатып алып, 
келесі тарапқа жеткізеді», – деді 
Абзал Теміров.

Спикердің айтуынша, ашық 
алаң да тұрған күкірттің нақты 
к� лемі қандай екені белгісіз. 
«Түйір шіктелген күкірт арнайы 
гер метикалық қаптарға салына-
ды. �р қаптың к�лемі – 1 тонна. 

толық арыламыз», – дей ді «Трэйд 
Ойл Ресурс» ЖШС қар  жы дирек-
торы Жайық Ома ров.

Атырау мұнай �ңдеу зауы ты-
ның баспас�з-қызметінің нақ-
ты лауынша, зауыт түйіршіктел-
ген күкірт �німнің қауіпсіз 
та     сымалдануына жағдай жасап 
отыр. Яғни, түйіршіктелген кү-
кірт механикалық, темпера ту ра-
лық және химиялық әсерлерге 
тығыз т�зімді полипропиленнен 
жа салған арнайы герметикалық 
ыдысқа салынады. Бұл ыдыстар 
түйіршіктелген күкірт �німінің 
қор шаған ортаға таралуына жол 
бермейді. Дегенмен тексеріс әлі 
жү ріп жатыр. Күкірт «қойма сы-
на» байланысты нақты байлам 
тек серіс қорытындысы жария-
ла н ған соң белгілі болады.
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Гүлден САТЕМИРОВА, 
спорт психологі:

СПОРТ ПСИХОЛОГІ – 
ҮШ ТАРАП АРАСЫНДАҒЫ 

Д�НЕКЕР МАМАН
Спорт психологінің басты 

міндеттерінің бірі – спортшының 
шынайы мақсаттары мен тілек-
терін жүзеге асыруына к�мектесу. 
Балалар к�бінесе олардың жоғары 
жетістіктерін армандайтын ата-
аналардың ықпалымен спортпен 
айналыса бастайды. Алайда уақыт 
�те келе, жүктелген мақсат ауырт-
па лыққа айналуы мүмкін, бұл 
әсіресе жас�спірім кезінде, бала 
�з шекарасын қорғай бастағанда 
білінеді. Мұндай жағдайларда 
пси холог спортшыға оның не 
үшін спортпен айналысатынын 
түсінуге және ондағы маңызды-
лықты к�руге к�мектеседі. Терең 
әңгімелер мен сұрақтар арқылы 
жеткіншек спорттың жай ғана 
міндет емес, оның �мірінің бір 
б�л шегі екенін, жетістікке жете 
алатынын түсіне алады.

Мотивациялық қолдау – 
спорт   психологі жұмысының тағы 
бір маңызды аспектісі. Жаттығу-
дың бірқалыптылығы, қиын 
жарыстар және жеңілістер ден 
кейінгі сезімдер тіпті ең мықты 
спортшыны да алаңдатуы мүмкін. 
Психолог жүріп �ткен жол ды 
к�руге, жетістіктер мен сәтсіздік-
терді талдауға, болашақ ты к�руге 
к�мектеседі. Бұл спорт шыға �з 
күш-жігерінің құнды лығын 
түсінуге және оның жұ   мы   сы  ның 
маңызды екенін се зінуге мүмкін-
дік береді.

Спортшының ата-анасымен 
бір кемеде болуы – тағы бір 
маңыз ды дүние. Балалардың 
спорт қа деген қызығушылығын 
жоғалтуының басты себептерінің 
бірі деп отбасының қысымын 
қарастырамыз. Ата-аналар �зде-
рінің амбицияларының жетегінде 
отырып, кейде баланың сезімін 
ұмытып кетеді. Ал бұл �з кезегінде 
жанжалдар мен күйзелістерге 
әкеледі. Мұндай сәттерде спорт  
психологі �зара түсіністік ор на-
туға к�мектесетін жалғау шыға 
айналады. Ол ата-аналарға бала-
сына қолдау к�рсетудің қанша-
лықты маңызды екенін түсіндіріп, 
оның сәтсіздіктерін сынамай, 

оның жетістіктері мен күш-
жігеріне назар аударады.

Осылайша, спорт пси холог і- 
нің р�лі тек спортшымен жұмыс 
істеуден әлдеқайда жо ғары. Ол 
бала,  оның ата-анасы және 
жаттықтырушылар арасын дағы 
дәнекерге айналады. Спорттық 
процеске қатысушылардың 
барлығына үйлесімділік табуға 
және ортақ нәтиже үшін жұмыс 
істеуге к�мектеседі. Психологтің 
қолдауының арқасында к�птеген 
жас спортшы дағдарыстарды же-
ңіп, эмоциялық және психо-
логиялық салауаттылықты сақтай 
отырып, жаттығуларын жалғас-
тыра ды және айтарлықтай жетіс-
тіктерге жетеді.

Елена РУЗИНА, 
спорт психологі: 

ЖЕҢІМПАЗ 
ПСИХОЛОГИЯСЫН ҚАЛАЙ 

ҚАЛЫПТАСТЫРУҒА 
БОЛАДЫ?

Жеңімпаз психологиясы бала-
ның дамуы кезінде қалыптаса 
бас тайды. Бұл таңғажайып про-
цесс тек денені ғана емес, соны-
мен қатар жас спортшы ның чем-
пион болуына к�мектесетін 
қа сиет терді де қалыптастырады. 

Тәр тіп, шешім қабылдау, қате лік-
терді талдау және табысқа жету 
жолдарын табу қабі леті – бұл ерте 
бала кез ден қа лыптаса бастайтын 
дағ ды лар және болашақ жеңіс-
тердің негізіне ай налады. 

Бастапқы кезеңдерде ата-ана 
мен жаттықтыру шы маңызды р�л 
атқара ды. Бала үшін олар – не гіз-
гі үлгі тұтар адамдар. Егер ата-ана 
мен жаттық тырушы шешім қа-
был дау, жауапкершілікті сезіну 
және қиын дықтарды шешу қабі-
летін к�рсетсе, бала �зінің бірегей 
қа сиет терін қоса отырып, олардан 
үйренеді. 

Бала дамуының әрбір кезеңі 
мақсаттар қоюды және оларға 
жету үшін тактикаларды әзірлеуді 
талап етеді. Жеңімпаз психоло-
гиясын сәтті қалып тастыру үшін 
мына аспектілер аса маңызды 
екенін білген ж�н. Оның бірінші-
сі – тәртіп. Тәртіпсіз жетістікке 
жету үшін тұрақты негіз құра 
алмайсыз. Бала режимді ұстануды, 
жаттығуларды орындау ды және �з 
әрекеттерінде тәртіп тілікті іздеуді 
үйренеді. Екіншісі – әуесқойлық. 
Бастапқы кезеңде спортқа деген 
қызығушылықты к�біне ата-ана 
қалыптастырады. Алайда уақыт 
�те келе баланың �зі спортпен 
айналыса бастайды, жетістіктер 
мен процестің қуанышын сезіне-
ді. Үшіншісі – мотивация және 
ар тықшылықты сезіну. Егде жас-
та ғы спортшы �з спортының ар-
т ы қ  ш ы л ы қ т а р ы н  т ү с і н г е н і 
маңыз  ды. Бұл оны таңдаған сала-

сында тұрақтап қалуға және жоға-
ры мақсаттар қоюға ынталан-
дырады. Т�ртінші маңызды дүние 
– стратегия мен тактика. Үлкен 
жеңістерге жету үшін тактикалық 
қадамдарға б�луге болатын нақты 
стратегия болуы керек. Бұл қа-
дам  дарды бірізді орындау үлкен 
же тіс тікке әкелетін шағын жеңіс-
терге жетуге к�мектеседі.

Салтанат МАХАНОВА,
бильярдтан екі дүркін 
ҚР чемпионы, спорт шебері, 
спорт психологі: 

ЗАМАНАУИ СПОРТ 
ПСИХОЛОГИЯЛЫҚ 

ҚОЛДАУДЫҢ МАҢЫЗЫН 
ТҮСІНІП КЕЛЕДІ

�з тәжірибемде спортшылар 
ұшырасатын проблемалар к� біне-
се �зіне, �з күшіне сенбеудің, 
сенім сіздіктің кесірінен болып 

жатады. ТМД елдері мен Қытайда 
спорт к�бінесе әлеуметтік саты 
ретінде қарастырылады. Кейбір 
жағдайларда жаттықтырушылар 
тек тәлімгер емес, сонымен қатар 
психолог ретінде де жұмыс іс тейді. 
Алайда олардың осы р�л дердегі 
кә сіби қабілеттері тек жеке тә-
жірибе мен мінез-құлыққа байла-
нысты. Спорт психологтері ай-
мақ та әлі де кеңінен таныл маған 
және олармен жұмыс істеу жиі 
жаңашылдық ретінде қабыл дана-
ды, әсіресе жаттықтыру шы лар мен 
қақтығыс туғызуы мүм кін. 

Спорт психологі командаға 
қосылғанда, жаттықтырушымен 
жиі текетірес болады. Бұл әртүрлі 
тәсілдерге байланысты: жаттық-
тырушы нәтиже мен қаталдыққа, 
ал психолог спортшының ішкі 
күйі мен мотивациясына назар 
ау дарады. Спортшыға тиімді к�-
мек тесу үшін спорт психологы 
ал дымен барлық тараптардың 
мүдделерін ескеретін бірыңғай 
жұмыс бағытын құрады.

ТМД-ның заманауи спорты 
біртіндеп психологиялық қолдау-
дың маңыздылығын түсініп келе 
жатыр. Спорт психологтері қа таң 
жаттығулар мен эмоцио нал дық 
әл-ауқат арасындағы тепе-
теңдікті сақтауға к�мек теседі. 

Табысты даму үшін ескірген 
тәсілдерді қайта қарап, �з-�зіне 
сенім мен психологиялық тұрақ-
тылықтың спортшы дайындығы-
ның аса маңызды элементтері 
болып табылатынын мойындау 
қажет, онсыз тұрақты нәтижеге 
қол жеткізу мүмкін емес.
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мамандардан жауап 
алуға тырысқан едік.
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